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Jacek Kucaba
Nagroda Miasta Tarnowa za 
osiągnięcia w dziedzinie twór-
czości artystycznej

Artysta rzeźbiarz, od ponad 
25 lat mieszkający i  tworzący 
w Tarnowie. Absolwent ASP w Kra-
kowie, gdzie w 2004 roku obronił 
doktorat z rzeźby, a w 2011 r. uzy-
skał tytuł doktora sztuk pięknych. 
Od 2010 r. Prezes Związku Polskich 
Artystów Plastyków. Współtwórca 
i obecny Dyrektor Instytutu Sztuki 
Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Tarnowie, profesor tejże 
uczelni wykładający w Pracowni Rzeźby. 

Autor licznych realizacji na terenie całego kraju, także w Tarno-
wie. To jemu zawdzięczamy m.in. Ławkę Poetów, pomnik Romana 
Brandstaettera oraz pomnik Jana Pawła II przy kościele bł. Karoliny 
Kózki. Aktywny pedagog, autor licznych programów edukacyjnych, 
organizator plenerów oraz konkursów dla młodzieży i studentów 
szkól artystycznych. 

Przez 20 lat (1991- 2011) prowadził Autorską Pracownię Pla-
styczną w Pałacu Młodzieży w Tarnowie. 

Andrzej Radzik
Nagroda Honorowa w  uznaniu 
wybitnych zasług i  osiągnięć, 
a w szczególności za całokształt 
pracy z Zespołem Pieśni i Tańca 
„Świerczkowiacy”

Muzyk, pedagog, folklorysta. 
Wieloletni pracownik najpierw 
Domu Kultury Zakładów Azo-
towych, a następnie Mościckiej 
Fundacji Kultury. Był kierownikiem 
działu artystycznego oraz kierowni-
kiem artystycznym i muzycznym, a 

także dyrygentem Zespołu Pieśni i Tańca „Świerczkowiacy”.Zespół 
liczy obecnie 140 członków w czterech grupach wiekowych.

Andrzej Radzik swojej karierze współpracował ze znanymi 
choreografami – folklorystami m.in. Jadwigą Mierzejewską, Igna-
cym Wachowiakiem czy Anatolem Kocyłowskim. Jest autorem 
wielu opracowań muzycznych i muzyczno-wokalnych, a także 
wydawnictw związanych z muzyką regionu tarnowskiego.

Odznaczony m.in. Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia 
Polski, Złotym Krzyżem Zasługi oraz Odznaką Honorową „Zasłu-
żony dla Kultury Polskiej”.

Zespół SAYES
Nagroda „Nadzieja Roku” dla wybitnie uzdolnionych 
młodych twórców

Hotel Tarnovia
Nagroda „Mecenas Kultury Tarnowa”

Jeden z  najciekawszych zespołów młodego pokolenia 
z Tarnowa. Obecnie nagrywający swoją pierwszą płytę. Tarno-
wianie zanotowali kilkanaście udanych koncertów – zarówno  
w klubach, jak i w plenerze. Laureaci kilku prestiżowych konkursów 
i festiwali – dotarli do półfinału telewizyjnego show „Must Be The 
Music” (jako jedyni z przesłuchań tarnowskich).

Zespół powstał w 2009 roku z połączenia sił uczniów słynnej 
tarnowskiej Szkoły Muzyków Rockowych. Liderem zespołu jest 
Kamil Juszczyk - autor muzyki oraz tekstów. Grupa prezentuje 
muzykę alternatywną. W  grudniu 2010 roku wydali album pt. 
„HistorieLedwieWZarysie”. Muzyczne inspiracje członków zespołu 
to Placebo, Coldplay, Snow Patrol, Queens Of The Stone Age, 
Radiohead, Interpol, Editors, U2. W skład zespołu wchodzą: Kamil 
Juszczyk, Mateusz Juszczyk i Szymon Dulemba.

Hotel Tarnovia to takie miejsce, do którego goście i artyści 
przybywają bardzo chętnie. Od wielu lat współpracuje m.in. z 
Biurem Wystaw Artystycznych i Tarnowskim Centrum Kultury. 

Poprzez swoje działania, organizację i obsługę na najwyższym 
poziomie, życzliwość i profesjonalizm, zaskarbia sobie uznanie 
wielu polskich i międzynarodowych artystów, co sprawia, że goście 
chętnie wracają do Tarnowa.

Hotel oddano do użytku w listopadzie 1975 roku. Od tego 
czasu w „Tarnovii” gościli m.in.: Ewa Bem, Grzegorz Ciechowski, 
Andrzej Dudziński, Krzysztof Hołowczyc, Emil Karewicz, Włodzi-
mierz Korcz, Bogdan Łazuka, Grzegorz Markowski, Jan Nowicki, 
Rena Rolska, Andrzej Rosiewicz, Maryla Rodowicz, Tomasz Stańko, 
Michał Wiśniewski czy Michał Żebrowski. 

Nagrodę odebrała wiceprezes hotelu Joanna Dobroś.

Podczas podsumowującej tegoroczne Zdearzenia uroczystej gali po raz 12 wręczono Nagrody Miasta Tarnowa w dziedzinie 
kultury. W tym roku otrzymali je Jacek Kucaba, Andrzej Radzik, zespół Sayes oraz Hotel Tarnovia. Uroczystość uświetnił 
koncert Tarnowskiej Orkiestry Kameralnej. Nagrody przyznawane są przez Radę Miejską i prezydenta Tarnowa.
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Samorządowy Lider Zarządzania 
– taki tytuł w dziedzinie ochrony 
zdrowia otrzymał Tarnów. Kon-

kurs zorganizowany przez Związek 
Miast Polskich miał na celu promocję 
dobrych rozwiązań zarządzania usługa-
mi medycznymi w samorządzie. 

Nasze miasto nagrodzono za komer-
cjalizację dwóch placówek – Zespołu Przy-
chodni Specjalistycznych i  Mościckiego 
Centrum Medycznego. Uroczystość odbyła 
się w Senacie.

- Tarnów jest jednym z  pierwszych 
w kraju miast, które przeprowadziły proces 
komercjalizacji samodzielnych publicz-
nych zakładów opieki zdrowotnej w  spółki 

z  ograniczoną odpowiedzialnością ze stu-
procentowym udziałem gminy – podkreślali 
organizatorzy. 

- Jesteśmy jedynym laureatem w dzie-
dzinie ochrona zdrowia spośród dużych 
miast – nie kryje zadowolenia zastępca 
prezydenta Dorota Skrzyniarz, odpowie-
dzialna m.in. za służbę zdrowia i sprawną 
komercjalizację podmiotów.

Przypomnijmy, przed kilkoma mie-
siącami Tarnów skomercjalizował dwie 
miejskie przychodnie – Zespół Przychodni 
Specjalistycznych oraz Mościckie Cen-
trum Medyczne. Zmiany sprawiły m.in, 
że obydwie przychodnie mogą silniej 
inwestować w  swój rozwój oraz, obok 

świadczeń opłacanych przez Narodowy 
Fundusz Zdrowia, świadczyć usługi w spo-
sób komercyjny.

To nie pierwsze wyróżnienie za spraw-
ne zarządzanie dla Urzędu Miasta Tarnowa, 
który może poszczycić się posiadaniem 
dwóch tytułów „Wzorcowy Urząd w  Ma-
łopolsce”. W  2008 roku magistrat został 
nagrodzony za wprowadzenie systemu 
zarządzania strategicznego w  oparciu 
o  Strategiczną Kartę Wyników (Balanced 
Scorecard), będącego pierwszym w Polsce 
wdrożeniem BSC w samorządzie. Dwa lata 
później Kapituła konkursu doceniła zreali-
zowany w naszym mieście System Wspo-
magania Zarządzania Edukacją EduNet.

Strategia Rozwoju Miasta „Tarnów 
2020”, związane z  nią inwestycje 
oraz źródła ich finansowania były 

głównym tematem spotkania z minister 
rozwoju regionalnego Elżbietą Bień-
kowską, która odwiedziła Tarnów na 
zaproszenie prezydenta  
Ryszarda Ścigały. 

- Jestem wdzięczny 
Pani Minister nie tylko za 
prz yjęcie zaproszenia, 
ale również za niezmier-
nie rzeczowe wskazówki 
i  uwagi. To było owocne 
i dobre spotkanie – mówi 
prezydent Tarnowa Ry-
szard Ścigała. Zaprezen-
towaliśmy nasze kluczowe 
projekty, które chcemy 
zrealizować w  Tarnowie 
w  nowej perspektywie fi-
nansowej Unii Europej-
skiej. W tym  ministerstwie 
zapadają teraz decyzje 
o źródłach i zakresach finansowania, dedy-
kowane są środki na poziom regionów, ogła-
szane konkursy na pomoc techniczną. Są już 
pierwsze efekty spotkania m.in. zaproszenie 
do Warszawy w celu omówienia inicjatywy 
Centrum Usług Wspólnych.

Jakie projekty omawiano? Plan go-
spodarki odpadami dla subregionu 
tarnowskiego – to przedsięwzięcie, w któ-
rym pod przewodnictwem Tarnowa, 30 

okolicznych gmin zostanie połączonych 
w  jeden regionalny system gospodarki 
odpadami. Jego kluczowym elementem 
będzie budowa Regionalnej Instalacji Ter-
micznego Przekształcania Odpadów Ko-
munalnych, czyli tzw. Ekospalarnii. - Zade-

klarowałem przystąpienie do prowadzonej 
przez Ministerstwo Rozwoju Regionalnego 
Platformy Partnerstwa Publiczno-Prywat-
nego – informuje prezydent Tarnowa. 
Jej celem jest wsparcie merytoryczne 
podmiotów publicznych realizujących 
projekty w formule PPP. Obecnie platforma 
skupia około 80 podmiotów.

Tarnów ma również szansę na po-
zyskanie dofinansowania na projekt 

dotyczący współpracy gospodarczej 
z  Mielcem, Dąbrową Tarnowską i  Dębi-
cą oraz na utworzenie Centrum Usług 
Wspólnych obsługującego   ponad 30 
gmin subregionu.

Dyskutowano także o  dofinansowa-
niu budowy przełożenia 
drogi krajowej nr 73 (tzw. 
obwodnica wschodnia). 
Sporo uwagi poświęco-
no projektom innowa-
cyjnym, dającym szansę 
na nowoczesne miej-
sca pracy – omówiono 
tarnowską inicjatywę 
„Gniazd Innowacyjnych 
Specjalizacji” zakładaja-
cą powstanie nowocze-
snej infrastruktury dla 
potrzeb m.in. inkubatora 
przedsiębiorczości, Cen-
trum Usług Wspólnych 
czy Międzynarodowego 
Centrum Bezpieczeń-

stwa Chemicznego. 
Poza przedstawicielami lokalnego sa-

morządu w spotkaniu uczestniczyli również 
wicemarszałek województwa małopol-
skiego Roman Ciepiela, posłowie ziemi 
tarnowskiej Urszula Augustyn i  Robert 
Wardzała, przedstawiciel Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i  Gospo-
darki Wodnej w Krakowie oraz dyrektor ds. 
rozwoju Grupy Azoty.

Minister Bieńkowska w Tarnowie

Tarnów nagrodzony
za sprawną komercjalizację
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Dokładnie 30 czerwca 2008 roku 
odbyło się pierwsze notowa-
nie akcji Zakładów Azotowych 

w Tarnowie-Mościcach S. A. na war-
szawskiej Giełdzie Papierów Warto-
ściowych. Z tej okazji w Grupie Azoty 
S.A. 1 lipca odbyły się uroczystości 
jubileuszowe z udziałem ówczesnego 
Ministra Skarbu Państwa Aleksandra 
Grada oraz obecnego Włodzimierza 
Karpińskiego. Gościli również parla-
mentarzyści z regionu, władze Mało-
polski i  prezydent Tarnowa Ryszard 
Ścigała, prezes Zakładów Azotowych  

w Tarnowie-Mościcach S.A. (2001-
2006). 

- Grupa Azoty - ta konsolidacja jest 
przykładem dla innych branż, jak można 
dokonać dobrego połączenia, wykorzystać 
efekt synergii i budować przewagę konku-
rencyjną, na podstawie kompetencji i do-
brych strategii – powiedział w Tarnowie 
minister Karpiński. 

„Zainwestujemy w Tarnów” – frag-
ment rozmowy z  prezesem zarządu 
Grupy Azoty Pawłem Jarczewskim 
opublikowanej w  Gazecie Tarnowskiej 
Gazety Krakowskiej w  dniu 5 lipca br.  
Odkąd został pan prezesem Grupy Azoty, 
Tarnów zaczął drżeć przed utratą siedziby 
spółki. Istnieje takie zagrożenie?

W  ogóle nie rozumiem tego często 
pojawiającego się pytania. Uważam, że to 

Minister Skarbu w Azotach - pięciolecie debiutu giełdowego

Debiut Zakładów Azotowych w Tar-
nowie-Mościcach S.A. (obecnie Grupa 
Azoty S.A.) na warszawskim parkiecie 
był niewątpliwie milowym krokiem 
w  rozwoju tarnowskiej spółki. Fakt, 
iż Grupa Azoty S.A. w ciągu ostatnich 
5 lat zbudowała największą grupę 
chemiczną w Polsce i stała się liczącym 
graczem na europejskim i światowym 
rynku nawozowo-tworzywowym, nie 
byłby możliwy, gdyby nie decyzja 
zarządu o  wejściu spółki na rynek 
kapitałowy poprzez Giełdę Papierów 
Wartościowych.

Po okresie dezinwestycji, skutecz-
nie przeprowadzonego postępowania 
układowego z wierzycielami (2001-2007) 
i nieudanych próbach prywatyzacji (2001, 
2006), 5 marca 2007 r. zarząd Zakładów 

Azotowych w Tarnowie-Mościcach S.A. 
podjął decyzję o wejściu na GPW w Warsza-
wie. Z perspektywy czasu, odbywający się 
30 czerwca 2008 r. giełdowy debiut spółki 
okazał się „spiritus movens” nie tylko jej 
dalszego rozwoju, ale także konsolidacji 
polskiej branży chemicznej. W wyniku ko-
lejnych emisji otrzymaliśmy od inwestorów 
łącznie równowartość 2 146 mln PLN. Dzię-
ki środkom pozyskanym z giełdy oraz wkła-
dowi własnemu, tarnowska spółka mogła 
stosunkowo spokojnie realizować zadania 
inwestycyjne, zdefiniowane w prospekcie 
emisyjnym zarówno w zakresie budowy 
nowych instalacji, jak również intensyfikacji 
procesów produkcyjnych, odbywających 
się na istniejących już instalacjach. Naj-
ważniejsze ze zrealizowanych projektów 
to: nowa instalacja wodoru (68 mln m3/r.), 

linia do granulacji mechanicznej (320 tys. 
t/r. ASN), węzeł pakowania nawozów (416 
tys. t/r.) oraz instalacja kwasu siarkowego 
(170 tys. t/r.).

Rozbudowano także linię kaprolakta-
mu (+7 tys. t/r.), instalację compoudingu 
(+9 tys. t/r.), instalację poliamidu 6 (+20 
tys. t/r.), instalację cykloheksanonu (+20 
tys. t/r.). Stopniowo zachodziły też zmiany 
w strategii rozwoju spółki. W maju 2010 r., 
w  formie aneksu do ww. strategii, zdefi-
niowano na nowo jej plany rozwojowe na 
najbliższe lata (do 2015 r.). „Proces wzrostu 
wartości Firmy realizowany będzie zarów-
no na drodze rozwoju wewnętrznego, 
jak i  w  wyniku strategicznych aliansów, 
fuzji oraz przejęć. W  przypadku wystą-
pienia dogodnych warunków na rynku 
kontroli, Firma będzie odgrywać aktywną 

Nie byłoby dziś bez wczoraj
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sztuczny temat, wykreowany na potrzeby, 
które nie są mi znane. Zarząd spółki nie 
podejmował żadnej dyskusji na temat sie-
dziby spółki.

Sfera biznesowa jest najważniejsza, 
ale Tarnów postrzega spółkę także pod 
innym kątem. Azoty od lat były najwięk-
szym sponsorem przedsięwzięć sporto-
wych i kulturalnych w mieście.

Są nim i będą. Rozmawiamy w sprawie 
współpracy z miastem. Pakiet dla Tarnowa 
dotyczy zarówno działań w zakresie kultury, 
sportu czy edukacji. W tym ostatnim zakre-
sie mam na myśli choćby bliską współpracę 
zakładów z  Zespołem Szkół Technicznych. 
Rozmawiamy też o wszelkich innych spra-
wach dotyczących infrastruktury miasta, 
zdrowia. Jesteśmy otwarci bo Grupa Azoty 
to grupa społecznie odpowiedzialna.

Azoty świętowały właśnie 5. rocznicę 
debiutu giełdowego. Jaką pozycję będą 
miały za kolejnych 5 lat?

Budujemy plan wieloletni, w  którym 
powiemy, gdzie chcemy wówczas być. Na 
pewno chcemy się nadal powiększać. Teraz 
jesteśmy numerem 2 w Europie, może więc 
za cel postawimy sobie bycie numerem 2 
na świecie?

Minister Skarbu w Azotach - pięciolecie debiutu giełdowego

rolę w  procesach kon-
solidacji sektora che-
micznego w  regionie. 
Podstawowym celem 
podejmowanych dzia-
łań w zakresie rozwoju 
zewnętrznego będzie 
zbudowanie większej, zintegrowanej 
struktury, zapewniającej poprawę pozycji 
konkurencyjnej i  warunki do trwałego 
rozwoju” – czytamy w  aneksie. Zielone 
światło dla tarnowskich Azotów na objęcie 
funkcji konsolidatora polskiej chemii zostało 
zapalone i do dziś wyznacza Grupie Azoty 
cel, do którego ma zmierzać. Po sprecyzo-
waniu sposobu zwiększania wartości spółki, 
kolejne wydarzenia potoczyły się niemal 
lawinowo. Jeszcze w pierwszym kwartale 
2010 r. Grupa Azoty nabyła 100 proc. udzia-
łów ATT Polymers GmbH (wcześniej Unylon 
Polymers GmbH). Kilka miesięcy później, 
tj. w listopadzie 2010 r., nabyto natomiast 
52,62 proc. udziałów kędzierzyńskiego 
podmiotu ZAK S.A. Kolejnym ważnym ro-
kiem w procesie konsolidacji sektora tzw. 
wielkiej syntezy chemicznej był rok 2011 – 
w sierpniu tarnowska spółka nabyła 66 proc. 
akcji Zakładów Chemicznych „Police” S.A., 
a w październiku dalsze 40,86 proc. udzia-
łów ZAK S.A. Rosnąca potęga Grupy Azoty 
skierowała na siebie uwagę wschodnich 
inwestorów, co w konsekwencji mogłoby 
mieć negatywny skutek dla tarnowskiego 
przedsiębiorstwa i zahamować jego rozwój. 
W  odpowiedzi na wezwanie rosyjskiego 
Acronu do sprzedaży akcji Zakładów 
Azotowych w Tarnowie-Mościcach S.A., 
a  tym samym przed wrogim przejęciem, 
w  czerwcu 2012 r. spółka ogłosiła „Stra-
tegię Rozwoju Grupy Kapitałowej na lata 
2012-2020”, a  miesiąc później wezwanie 
na sprzedaż akcji Zakładów Azotowych 
„Puławy” S.A. W efekcie prowadzonego od 
lipca ub.r. procesu nabywania akcji puław-
skich Azotów, Grupa Azoty S.A. posiada 

aktualnie 95,89 proc. udziałów tejże spółki. 
Na tym jednak plany akwizycyjne Grupy 
Azoty się nie kończą. Początkiem czerwca 
Grupa Azoty S.A. parafowała ze Skarbem 
Państwa projekt umowy sprzedaży 85 proc. 
akcji spółki Kopalnie i Zakłady Chemiczne 
Siarki „Siarkopol” S.A. z  siedzibą w  Grzy-
bowie. W  chwili obecnej prowadzone są 
negocjacje ws. Pakietu socjalnego. Inwe-
stycja ta podyktowana jest możliwością 
zabezpieczenia dostaw płynnej siarki, która 
jest jednym z  podstawowych surowców 
wykorzystywanych w procesach produk-
cyjnych, prowadzonych w  tarnowskiej 
spółce. Jednocześnie planowany jest dalszy 
rozwój organiczny Grupy Azoty S.A. Do re-
alizacji przygotowane są projekty o łącznej 
wartości 692 mln PLN: instalacja granulacji 
mechanicznej nawozów II (135 mln PLN), 
intensyfikacja wytwórni tworzyw modyfiko-
wanych –etap III (22 mln PLN), modernizacja 
infrastruktury biznesu nawozowego, w tym 
magazyn nawozów luzem (60 mln PLN), 
wytwórnia poliamidów II (175 mln PLN) oraz 
zwiększenie zdolności produkcyjnych polia-
cetalu (300 mln PLN). Obecnie Grupa Azoty 

to jedna z kluczowych grup kapitałowych 
branży nawozowo-chemicznej w Europie. 
Zajmuje drugą pozycję w Unii Europejskiej 
w produkcji nawozów azotowych i wielo-
składnikowych, a produkty takie jak me-
lamina, kaprolaktam, poliamid 6, alkohole 
OXO czy biel tytanowa również mają silną 
pozycję w sektorze chemicznym, znajdując 
swoje zastosowanie w wielu gałęziach prze-
mysłu. W swojej bieżącej działalności Grupa 
stawia na rozwój i  innowacyjność, dbając 
jednocześnie o środowisko naturalne. Tym 
samym kontynuuje tradycje fabryki, zało-
żonej przed ponad 85 laty z inicjatywy pre-
zydenta RP Ignacego Mościckiego, której 
powstanie było jedną z największych pol-
skich inwestycji gospodarczych w okresie 
międzywojennym. Od 2008 roku jednostka 
dominująca – Grupa Azoty S.A. – notowana 
jest na Giełdzie Papierów Wartościowych w 
Warszawie, znajdując się obecnie w indek-
sach WIG-CHEMIA, mWIG40, Respect Index 
oraz w międzynarodowym indeksie MSCI.

Lucyna Bielatowicz
Biuro Korporacyjne PR Grupy Azoty S.A.

Nie byłoby dziś bez wczoraj
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Ruszyły prace budowlane w bloku 
komunalnym przy ul. Konnej. 
Niedokończony budynek został 

przejęty trzy lata temu przez miasto 
od Agencji Nieruchomości Rolnych. 
Teraz, po latach niszczenia, powsta-
ną w nim mieszkania dla tarnowian. 
Będzie ich w sumie 30.

- Inwestycja zakłada dobudowanie 
drugiego piętra do istniejącego budynku 
oraz dokończeniu budowy. Jedno miesz-
kanie będzie przystosowane dla potrzeb 
osób niepełnosprawnych – zostanie za-
montowana m.in. specjalna platforma dla 
wózków inwalidzkich – mówi kierownik 
Biura Realizacji Inwestycji UMT Rafał 
Nakielny.

Ponadto powstaną parkingi oraz 
plac zabaw z piaskownicą i huśtawkami 
Projektant nie zapomniał również o zie-

leni - zaplanowano m.in. posadzenie drzew 
i krzewów. Na koniec wykonane zostanie 
oświetlenie.

Koszt inwestycji to 2,9 mln zł. Dofinanso-
wanie w kwocie 1,3 mln przyznał miastu Bank 
Gospodarstwa Krajowego. Zakończenie in-

westycji zaplanowano na lipiec 2015 roku. 
Wykonawcą jest tarnowska firma Anko.

Jeszcze w tym roku rozpoczną się prace projektowe nad dru-
gim etapem rozszerzenia Strefy Aktywności Gospodarczej. 
Sama budowa ruszy na wiosnę przyszłego roku. Będzie 

to kontynuacja inwestycji, w ramach której powstało już m.in. 
rondo na skrzyżowaniu ulic Czystej i Mościckiego oraz droga do 
terenów inwestycyjnych. 

Plany zakładają dozbrojenie, a  tym samym poszerzenie 
kompleksowo przygotowanych terenów dla zainteresowanych 
prowadzeniem działalności gospodarczej w Tarnowie. Powstaną 
drogi wewnętrzne wraz z oświetleniem oraz miejsca parkingowe dla 
samochodów ciężarowych. Wybudowane zostaną także kanalizacja 
deszczowa, sanitarna i wodociągowa. – Dużo się mówi obecnie o ro-
snącym bezrobociu. My staramy się to zmieniać. Za jakiś czas będziemy 
świadkami lokowania na tych terenach nowych firm – mówi dyrektor 
Centrum Rozwoju Miasta Krzysztof Madej.

Projekt umożliwi rozwój przedsiębiorstw i utworzenie nowych 
miejsc pracy. Podniesie atrakcyjność inwestycyjną strefy poprzez 
m.in. ułatwienie komunikacji pomiędzy istniejącymi już strefami: 
„Czystą”, Park „Kryształowy” i „Mechaniczne”, a w przyszłości z węzłami 
autostrady A4 w Krzyżu i Wierzchosławicach.

Zakończenie budowy zaplanowano na koniec 2014 roku. Przy-
puszczalny koszt projektu wyniesie 11,5 mln zł, a dofinansowanie 
z Małopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego ok. 7,5 mln zł.

Przetarg zostanie rozstrzygnięty na początku sierp-
nia, a wykonawca na plac budowy wejdzie w tym sa-
mym miesiącu. Koszt inwestycji to ponad 1,2 mln zł. 

Plany przewidują remont nawierzchni jezdni głównej i za-
tok autobusowych na 700-metrowym odcinku od skrzyżowa-
nia z ul. Krakowską do granicy miasta oraz zmodernizowanie 
infrastruktury wodno-ściekowej. 

- To ważna miejska droga, o remont której od lat zabiegali 
mieszkańcy, łącząca Tarnów z  miejscowościami położonymi 
na południe od miasta. Dlatego też zdecydowaliśmy się na jej 
kompleksową modernizację – mówi prezydent Ryszard Ści-
gała. – Będę oczekiwał od wykonawcy, swoich służb i inżyniera 
nadzoru sprawnego przeprowadzenia inwestycji i gwarancji 
bieżącego użytkowania na wiele lat.

Mieszkańcy osiedla Koszyckiego z  wyremontowanej 
drogi będą mogli korzystać już w tym roku. Zakończenie prac 
zaplanowano na połowę października.  Do tematu remon-
tów dróg, m.in. Rogoyskiego, Westerplatte czy Sudeckiej 
wrócimy w następnym numerze.

Szansa dla firmWygodna Koszycka

W budżecie na 2013 rok zarezerwowano 32,7 mln zł na 
zadania związane z inwestycjami drogowymi. Dodatkowo na 
bieżące remonty i utrzymanie dróg zaplanowano 11,8 mln zł. 
W 2012 roku było to 3,6 mln, a w 2011 niecałe 6 mln.

Remonty trwają lub wkrótce rozpoczną się także na 
innych tarnowskich ulicach. Najbardziej zaawansowane 
prace toczą się na ul. Spokojnej. Już na początku sierpnia 
nastąpi zmiana organizacji ruchu na poszerzonym odcinku. 
Zamknięta zostanie stara nitka, która będzie remontowana, 
a kierowcy będą mogli korzystać z nowej jezdni.

 Na początku sierpnia ruszą kolejne dwa duże remonty. 
Kosztem 470 tys. zł wyremontowana zostanie ul. Kmiecika, 
a 350 tys. zł pochłonie modernizacja ul. Sudeckiej. W obu 
przypadkach prace zakończą się w październiku.

Będą nowe mieszkania

Budynek przy Konnej to kolejna inwestycja 
w  miejski zasób mieszkaniowy. W  zeszłym roku 
oddaliśmy do użytku budynek przy ulicy Pszennej. 
W niezagospodarowanym od lat byłym internacie 
powstało 46 nowoczesnych mieszkań „pod klucz” 
o wysokim standardzie. Swoje „M” otrzymali tarno-
wianie oczekujący na mieszkanie komunalne nawet 
od 2009 r. Na Pszennej powstały także mieszkania 
tzw. chronione oraz przeznaczone dla osób niepeł-
nosprawnych. Inwestycja kosztowała 3,4 mln zł. 
Jeszcze w tym roku zadbamy o otoczenie budynku 
(nowe ogrodzenie, oświetlenie) - mówi zastępca 
prezydenta Dorota Skrzyniarz.
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Wiemy już kto otrzymał prestiżowe tytuły „Kanon 
Architektury 2013”. Celem tego organizowanego 
przez Urząd Miasta konkursu jest zmiana wyglądu 

tarnowskich budynków oraz kształtowanie postawy współod-
powiedzialności mieszkańców za estetykę i wizerunek Tarnowa.

W tym roku w kategorii „Najładniejsza elewacja lub iluminacja 
budynku, którego właścicielem jest osoba fizyczna”, wyróżniono 
dwoma nagrodami w kwocie po osiem tys. zł każda budynki położo-
ne przy ul. Krakowskiej 125 (nagroda za kompleksową modernizację 
budynku oraz jego otoczenia – właściciel: Krzysztof Kubicz) oraz 
ul. Krakowskiej 15 (nagroda za odnowienie elewacji oraz iluminację 
budynku – właściciele: Anna i Włodzimierz Grabarzowie). 

III nagroda i cztery tys. zł zostały przyznane za remont elewacji 
oraz iluminację kamienicy przy ul. Rybnej 5, której właścicielem 
jest Jan Bylica.

Szansa dla firm

Kanoniczne
elewacje

„Kanon architektury” oceniała komisja konkursowa w składzie:
 -  Jerzy Hebda – radny Rady Miejskiej w Tarnowie - przewodni-

czący komisji,
 -  Jakub Kwaśny – radny Rady Miejskiej w Tarnowie - wiceprze-

wodniczący komisji,
 -  Jacek Adamczyk – główny specjalista w  Biurze Planowania 

Przestrzennego i Krajobrazu Miasta w Centrum Rozwoju Miasta 
w Urzędzie Miasta Tarnowa,

 -  Wacław Onak – inspektor w Biurze Planowania Przestrzennego 
i  Krajobrazu Miasta w  Centrum Rozwoju Miasta w  Urzędzie 
Miasta Tarnowa.

Krakowska 15

ul. Krakowska 125

ul. Rybna 5

Było

Jest

Jest

Jest

Było Było

Jest
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Przedsiębiorstwo Usług Komunal-
nych (PUK) rozwija bazę sprzętową. 
Spółka kupiła między innymi kilka 
maszyn z Poldimu. – O dosprzętowieniu 
zdecydował prezydent Ryszard Ścigała. 
Zakup maszyn do remontów dróg i  po-
szerzenie floty do przewozu pracowników 
są konieczne, bowiem to co pozostało po 
TZDM nie w pełni zabezpiecza potrzeby 
– mówi zastępca prezydenta Tarnowa 
Henryk Słomka-Narożański.

- Dokładamy wszelkich starań, aby 
jakość wykonawstwa była jak najlepsza. 
Dlatego szkolimy ludzi, stawiamy też na 
coraz lepszy sprzęt – mówi prezes PUK Bo-
gusław Placek.  

W związku z tym w Przedsiębiorstwie 
Usług Komunalnych pojawiły się dwa fordy 
transity do przewozu pracowników oraz 
skrapiarka do emulsji asfaltowej. Maszyna 
podająca emulsję pod ciśnieniem pozwala 
na poprawne połączenie startej i  nowej 
warstwy nawierzchni, uszczelnia też kra-
wędzie i pęknięcia. 

Ostatnie zakupy to trzytonowy, sta-
lowy walec drogowy, koparko-ładowarka 
CAT, sprężarka z  młotem do kucia oraz 
szczotka obrotowa do czyszczenia na-
wierzchni. – W najbliższym czasie planujemy 
zakup dużego ciągnika oraz kolejnych dwóch 
samochodów do przewozu pracowników 
i sprzętu. Niezbędny jest też 5-tonowy recy-
kler, czyli urządzenie pozwalające na ponow-
ne użycie odzyskanej podczas frezowania 

masy asfaltowej i  tym samym oszczędne 
wyprodukowanie asfaltu, który potem 
wykorzystujemy do zimowego wypełniania 
dziur – mówi kierownik robót drogowych 
w PUK Marcin Bera.

Docelowo w  PUK powinny pojawić 
się ponadto: samochód do przewozu kru-
szywa i masy bitumicznej, kolejne auto do 
transportu pracowników, rozkładarka mas 
bitumicznych, 9-tonowy walec drogowy 
oraz remonter drogowy – urządzenie poda-
jące grys i emulsję pod ciśnieniem wprost 
do ubytków. 

PUK zbroi się w sprzęt

Dodatkowy Zespół Ratownictwa 
Medycznego stacjonujący w Tar-
nowie od 1 sierpnia i ponad ćwierć 

miliona złotych z budżetu miasta na zakup 
karetki z wyposażeniem. To bardzo dobre 
informacje dla mieszkańców Tarnowa.

Po uzgodnieniu ze starostą tarnowskim 
Romanem Łucarzem prezydent Ryszard 
Ścigała podpisał umowę o  przekazaniu 
260 tys. złotych Powiatowej Stacji Pogoto-
wia Ratunkowego w Tarnowie. Dzięki tym 
środkom uda się zakupić kolejny ambulans 
obsługujący tarnowian. - Dofinansowanie 
do zakupu karetki jest jednym z elementów 
dobrej współpracy w dziedzinie ochrony zdro-
wia i pomocy doraźnej pomiędzy Tarnowem 
a powiatem tarnowskim – mówi zastępca 
prezydenta Tarnowa Dorota Skrzyniarz.

Pogotowie Ratunkowe na rejon Tar-
nów dysponować będzie w sumie sześcio-
ma karetkami. Cztery z nich pracować będą 
miasto całodobowo, a dwie w trybie dwu-
nastogodzinnym. Do tej pory mieszkańcy 
Tarnowa mieli do dyspozycji pięć karetek, 
z czego jedną przez 12 godzin dziennie. 

Nowa karetka również będzie praco-
wać w takim systemie, w godz. od 8 do 20, 
ale jak pokazuje praktyka to właśnie wtedy 
jest najwięcej interwencji.

- Z  zadowoleniem przyjęliśmy decyzję 
wojewody małopolskiego, który od 1 sierpnia 
zwiększył liczbę stacjonujących w Tarnowie 
Zespołów Ratownictwa Medycznego – doda-
je zastępca prezydenta Dorota Skrzyniarz. 
– Będziemy zabiegać, by taki stan rzeczy 
był punktem wyjścia do układania systemu 
ratownictwa na rok 2014.

Jak informuje dyrektor tarnowskiego 
pogotowia Kazimiera Kunecka, jedna ka-
retka stancjonująca w Tarnowie wyjeżdża 
średnio 10-11 razy na dobę. To dwukrotnie 
więcej niż w przypadku karetek stacjonu-
jących w podstacjach na terenie powiatu.

Karetka
i dodatkowy 
zespół

Wsparcie dla policji
Urząd Miasta przekazał tarnow-

skim policjantom prawie 50 tysięcy zło-
tych. Pieniądze zostaną przeznaczone 
na remont i modernizacje budynków 
Komendy Miejskiej Policji, doposaże-
nie pododdziału reprezentacyjnego 
oraz zakup sprzętu specjalistycznego 
dla Nieetatowej Grupy Realizacyjnej, 
czyli tzw. tarnowskich antyterrorystów.

To nie pierwsza i nie ostatnia pomoc 
ze strony miasta w tym roku. W czerwcu 
prezydent Ryszard Ścigała i komendant 
miejski policji insp. Robert Biernat pod-
pisali dwa porozumienia, dzięki którym 
policji zostały przekazane pieniądze na 
nagrody dla policjantów i  dodatkowe 
patrole oraz dofinansowanie na zakup 
nowego samochodu. 

W  planach na ten rok jest jeszcze 
przekazanie kolejnego samochodu, 
środków czystości oraz drobnych ma-
teriałów budowlanych. Do grudnia 
Komenda Miejska Policji otrzyma wspar-
cie w  wysokości w  sumie ok. 150 tys. 
złotych. 

Miasto regularnie wspiera lokal-
nych stróżów prawa. W  2011 roku na 
ich potrzeby z  budżetu przeznaczono 
155 tys. zł, a  rok temu 1,1 mln zł. Pie-
niądze poszły mi.in. na zakup dwóch 
samochodów osobowych, narkotestów 
oraz psa służbowego i  wyposażenia 
dla Nieetatowej Grupy Realizacyjnej. 
Dofinansowano także dodatkowe pa-
trole na terenie miasta oraz wykonano 
niezbędne remonty. 
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Tłumy tarnowian wzięły udział w tegorocznych Zdearze-
niach. W ciągu trwającego przez trzy dni święta miasta 
odbyło się wiele ciekawych imprez, każdy mógł znaleźć 

coś dla siebie.
Absolutnym hitem był występ byłego wokalisty zespołu Ge-

nesis Raya Wilsona. Dużym zainteresowaniem cieszyły się także 
inne propozycje przygotowane dla mieszkańców. Tutaj wymienić 
można chociażby występy takich artystów jak Tomek Lipiński, 
Żaneta Lubera czy Kajman i Tetris, którzy bawili fanów dobrej 
muzyki w amfiteatrze.

– Z radością patrzyłem na uśmiechnięte, odpoczywające twarze 
ludzi. Oferta była tak różnorodna, że każdy mógł wybrać coś dla siebie. 
Cieszę się, że udało nam się zaproponować mieszkańcom miasta 
i  regionu tak wiele różnych atrakcji – mówi organizator, dyrektor 
Wydziału Kultury magistratu Marcin Sobczyk.

W ramach Zdearzeń żył nie tylko Rynek. Świetnie bawiono się 
we wszystkich miejscach, w których równocześnie odbywały się 
poszczególne imprezy. Ulica Wałowa, Park Strzelecki, Amfiteatr, 
lądowisko przy ul. Lotniczej, czy Teatr – to tylko niektóre z nich.

Po raz pierwszy, w jednym miejscu i czasie, pojawiły się niemal 
wszystkie tarnowskie redakcje telewizyjne, radiowe, prasowe i in-
ternetowe. Były wywiady z mieszkańcami, próby samodzielnego 
montowania dźwięku i obrazu, nagrywanie pozdrowień, a nawet 
casting do nowego programu telewizji internetowej Tarwizja.pl.

Podczas uroczystej Gali w Teatrze im. L. Solskiego uhono-
rowano postaci zasłużone dla sztuki – rzeźbiarza Jacka Kucabę, 
animatora kultury Andrzeja Radzika, zespół Sayes, oraz mecenasa 
kultury Hotel Tarnovia (sylwetki nagrodzonych na str. 2). Gale 
uświetnił koncert Tarnowskiej Orkiestry Kameralnej.

Organizatorami Święta Miasta byli: Wydział Kultury Urzędu 
Miasta Tarnowa, Tarnowskie Centrum Kultury, Tarnowski Teatr 
oraz organizacje pozarządowe m.in. Aeroklub Ziemi Tarnowskiej 
(V Ogólnopolskie Zawody Modeli Szybowców) czy Automobilklub 
Tarnowski (IV edycja zlotu Motolegend PRL-u).

Prawie dwieście osób, m.in. przed-
stawiciele rad osiedli i ogrodów 
działkowych oraz radni miejscy, 

wzięło udział w  otwartej dyskusji na 
temat projektu „Studium uwarunko-
wań i  kierunków zagospodarowania 
przestrzennego Gminy Miasta Tarno-
wa”. Na pytania mieszkańców odpo-
wiadali projektanci dokumentu z firmy 
Bud-Plan oraz przedstawiciele Urzędu 
Miasta odpowiedzialni za planowanie 
przestrzenne.

Spotkanie rozpoczął prezydent Ry-
szard Ścigała. – Studium to jeden z  naj-
ważniejszych dokumentów strategicznych 
Tarnowa. Stanowi wraz z przyjętą Strategią 
Rozwoju Miasta komplementarną całość. 
Pokazuje, jak będą wyglądały przestrzenie 
naszego miasta w perspektywie kilkunastu, 
a nawet kilkudziesięciu lat. Wykonawca spro-
stał postawionemu zadaniu, choć nie było 
ono proste. Dokument zajmuje się bowiem 
wieloma kwestiami, takimi jak: docelowy 
układ drogowy, odciążający centrum miasta, 
miejsca gdzie będzie można inwestować 
w produkcję i usługi, a gdzie w budownictwo 
mieszkaniowe.  Inne regulacje dotyczą tere-
nów rekreacyjnych, sportowych, dziedzictwa 
kulturowego czy ważnej kwestii ochrony 
przeciwpowodziowej. Zachęcam miesz-
kańców do wyrażania swoich opinii, a pra-
cowników urzędu oraz autorów studium 

do ich dogłębnej analizy i  uwzględniania 
w rozwiązaniach docelowych.

Po zaprezentowaniu przez projektan-
tów głównych założeń nowego studium 
przyszedł czas na dyskusję. Mieszkańcy 
wnosili uwagi dotyczące przyszłego prze-
znaczenia na tereny mieszkaniowe dwóch 
terenów działkowych (przy ul. Ostrog-
skich i  Spytki z  Melsztyna), przebiegu 
planowanej wschodniej obwodnicy czy 
zagospodarowania terenów za stadionem 
„Błękitnych i  wokół węzła obwodnicy przy 
ul. Lwowskiej.

Radni Osiedla Krzyż pytali o  plany 
dotyczące tej części miasta, w tym budo-
wę lądowiska, ścieżek rowerowych, nowej 
kładki nad autostradą czy możliwość 
utworzenia dodatkowych terenów rekre-
acyjnych dla mieszkańców. Dużo pytań 
do autorów dokumentu mieli mieszkańcy 
Mościc. Podnoszono m.in. temat nowych 
dróg, które mają powstać na tym osiedlu 
oraz kwestię przyszłego przeznaczenia 
terenów zlokalizowanych po zachodniej 
stronie Zakładów Azotowych.

Wśród poruszanych tematów znalazły 
się również kwestie dotyczące zagospo-
darowania działek przy ul. Lotniczej oraz 
terenów na Górze św. Marcina.

- Wszystkie pytania i  wątpliwości 
mieszkańców zostaną potraktowane jako 
uwagi formalne. Zostaną przeanalizowane 

i ewentualnie uwzględnione w kolejnej wer-
sji dokumentu – mówi dyrektor Centrum 
Rozwoju Miasta Krzysztof Madej.

Studium będzie wyłożone   w  Urzę-
dzie Miasta (ul. Nowa 3, pok. 119) do 13 
września, a pisemne uwagi będzie można 
składać do 14 października, również przez 
platformę ePUAP. Dokument w wersji elek-
tronicznej znajduje się również na stronie  
www.tarnow.pl.

W najbliższym czasie uruchomiona zo-
stanie dodatkowo możliwość konsultacji za 
pomocą specjalnego portalu ankietowego, 
który był już wykorzystywany przy Budżecie 
Obywatelskim. Będą mogli z niego korzy-
stać posiadacze Karty Miejskiej w  wersji 
„Premium”.

- Stowarzyszenie „Tarnowianie” wy-
stąpiło do prezydenta z  prośbą m.in. 
o wydłużenie czasu trwania konsultacji, za-
mieszczenie elektronicznej wersji studium 
na miejskiej stronie i wykorzystanie karty 
mieszkańca przy konsultacjach - mówi 
wiceprezes Stowarzyszenia „Tarnowia-
nie” Stanisław Madeja. Chcieliśmy, aby 
jak najwięcej mieszkańców poznało ten 
ważny dokument i zabrało głos w dyskusji. 
Prezydent przychylił się do naszej prośby, 
a  jak widać po frekwencji na spotkaniu, 
zainteresowanie studium jest bardzo duże.  

Więcej na ten temat na http://konsul-
tacje.umt.tarnow.pl.

Żywa dyskusja o przyszłości Tarnowa
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300 gości  -  inwestorów 
z  Polski i  z  Europy Środkowo-
Wschodniej oraz przedstawicieli 
rządów i  parlamentów, którzy 
są odpowiedzialni za przebieg 
procesów prywatyzacyjnych 
w  Europie Środkowej. Dwa dni 
debat i spotkań z udziałem repre-
zentantów biznesu, wybitnych 
ekonomistów i polityków z Polski 
i  innych krajów Unii Europej-
skiej. Tak w największym skrócie 
opisać można VI Forum Inwesty-
cyjne, które już na początku września 
odbędzie się w Tarnowie.

Jak podk reślają  organizatorz y, 
rosnące z  roku na rok zainteresowanie 
tarnowskim Forum Inwestycyjnym w Tar-
nowie pozwala wpisać je w  kalendarz 
najważniejszych spotkań przedstawicieli 
biznesu zarówno z Polski, jak i zagranicy. 
Tego rodzaju spotkania gospodarcze 
zawsze należy traktować w kategoriach 
budowy szans dla firm i instytucji poszu-

kujących branżowych lub finansowych 
partnerów bądź interesujących lokali-
zacji dla inwestycji. Miasto angażując się 
w to przedsięwzięcie bardzo liczy na to, 
że Tarnów okaże się takim atrakcyjnym 
miejscem, a nasi lokalni przedsiębiorcy 
dobrymi i solidnymi partnerami w przy-
szłości.

Wiodącym tematem tegorocznego 
spotkania będzie kondycja ekonomiczna 
państwa i podmiotów gospodarczych. 

Coraz częściej słyszy-
my o  rosnącej potrzebie 
zwiększenia roli państwa 
w gospodarce i przedsię-
biorstwach o  znaczeniu 
strategicznym. Głównie 
ze względu na możliwo-
ści przyciągania źródeł 
finansowania niezbęd-
nych dla wprowadzania 
innowacji i inwestycji. Czy 
może czeka nas zwięk-
szenie roli państwa w ak-

cjonariacie firm? Co dalej z prywatyzacją, 
rozwojem kapitału prywatnego? Czy ta 
tendencja pozwoli gospodarce uniknąć 
kryzysu, czy poprawi jej efektywność? 
W jaki sposób będą finansowane inwesty-
cje w kluczowych sektorach jak energetyka, 
telekomunikacja czy przemysł obronny?

Na zakończenie tradycyjnie zapla-
nowano wręczenie nagród dla Inwesto-
ra i  Inwestycji Roku Europy Środkowo 
Wschodniej.

Po raz szósty

Pierwsza grupa kilkudziesięciu 
osób wzięła udział w pierwszym 
szkoleniu zorganizowanym 

pr zez M iędz ynarodowe Centrum 
Bezpieczeństwa Chemicznego w Tar-
nowie. Głównym tematem były pod-
stawy bezpieczeństwa chemicznego 
w produkcji, obrocie i gospodarowa-
niu chemikaliami dedykowany krajom 
afrykańskim, a w szczególności Kenii. 
W Tarnowie gościli Ambasador Kalimi 
Mworia oraz przedstawiciele kenij-
skich agend i  instytucji rządowych. 
Do Tarnowa w  roli osób szkolących 
zjechali eksperci z całej Europy repre-
zentujące agencje rządowe, podmioty 
komercyjne oraz instytucje między-
narodowe.

-  Po okresie inkubacji  tej  ważnej 
dla Tarnowa i  Polski inicjatywy, jaką jest 
Centrum, prz yszedł czas na pier wsze 
konkretne działania na rzecz poprawy 
bezpieczeństwa chemicznego na świecie. 
Szkolenie dla ekspertów z  Kenii to wła-
śnie kolejny etap rozwoju tej instytucji 
i   jeden z  praktycznych elementów jego 
funkcjonowania. To okazja do obopólnej 
wymiany doświadczeń na temat kultury 
bezpieczeństwa chemicznego, zwłaszcza 

w krajach rozwijających się – mówi pre-
zydent Ryszard Ścigała.

Szkolenie, które odbyło się w ramach 
„Projektu Kenijskiego”, jest częścią między-
narodowych starań na rzecz poprawy bez-
pieczeństwa chemicznego w świecie oraz 
kontynuacją Międzynarodowej Konferencji 
na temat Bezpieczeństwa Chemicznego, 
która odbyła się w Tarnowie w listopadzie 
zeszłego roku. 

Cztery dni praktycznych zajęć zdo-
minowały dyskusje na temat budowania 
skutecznej współpracy oraz przeciwdziała-
nia zagrożeniom chemicznym na poziomie 
zakładu, szczeblu lokalnym, krajowym 
i  współpracy agend międzynarodowych. 
Uczestnicy mieli także okazję zapoznać 
się m.in. z  zasadami bezpieczeństwa 
w tarnowskich Zakładach Azotowych oraz 
rozwiązaniami prawnymi funkcjonującymi 
w różnych krajach.

Środowisko międzynarodowe repre-
zentowane było przez Organizację ds. Zaka-
zu Broni Chemicznej, Dow Chemical Com-
pany, TNO i Hotzone Solutions. Z polskich 
instytucji, które uczestniczyły w szkoleniu 
wymienić można chociażby Polską Izbę 
Przemysłu Chemicznego, Instytut Chemii 
Przemysłowej, Instytut Przemysłu Organicz-

nego, Rządowe Centrum Bezpieczeństwa, 
Główny Inspektorat Ochrony Środowiska 
czy Służbę Celną.

W  spotkaniach udział wzięli także 
reprezentanci Ministerstwa Spraw Zagra-
nicznych oraz Ministerstwa Transportu, 
Budownictwa i Gospodarki Morskiej.

Szkolenie zostało zorganizowane 
wspólnie przez Międzynarodowe Centrum 
Bezpieczeństwa Chemicznego w Tarnowie 
wraz z  partnerami Projektu Kenijskiego, 
w  tym m.in. z  Unią Europejską, Stanami 
Zjednoczonymi, Norwegią, Organizacją ds. 
Zakazu Broni Chemicznej /OPCW/, ONZ, 
Interpolem oraz partnerami polskimi.

Z Kenią o chemii
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Zespól Przychodni Specjalistycz-
nych, który od marca br. funkcjo-
nuje jako spółka, wzbogacił się 

o  nowy aparat przenośny do wykony-
wania zabiegów krioterapii miejscowej. 
Nowoczesny sprzęt trafił do ZPS dzięki… 
losowaniu, jakie odbyło się podczas 
czerwcowej konferencji szkoleniowo-
naukowej we Wrocławiu.

– Jestem bardzo zadowolony, bo-
wiem z jednej strony   poszerzyliśmy wiedzę 
z  zakresu krioterapii, poznaliśmy nowe 
zastosowania tego sposobu leczenia, z dru-
giej wylosowałem świetnej jakości sprzęt 
leczniczy wart 20 tysięcy złotych – mówi 
fizjoterapeuta z ZPS Grzegorz Pietrucha, 
właściciel szczęśliwego losu.

Stymulator medyczny typu CRIOVITA  
służy do tzw. zabiegów kriostymulacji 
miejscowej. Polegają one na miejscowym 
schładzaniu powierzchni ciała strumieniem 

ciekłego azotu o temperaturze około -160 
stopni Celsjusza.  Zabieg trwa trzy minuty.

Podstawowe wskazania  do krioterapii 
miejscowej to: urazy tkanek miękkich i sta-
wów (stłuczenia, zwichnięcia, skręcenia, 
naderwanie mięśni, uszkodzenia ścięgien), 
choroby zwyrodnieniowe stawów, choroby 
reumatoidalne stawów, choroby zapalne 
stawów o  podłożu metabolicznym (dna 
moczanowa), zmiany przeciążeniowe 
stawów i  mięśni, schorzenia układu ner-
wowego (zespoły korzeniowe, niedowłady, 
przykurcze spastyczne), zespoły bólowe 
kręgosłupa. – Oczywiście to tylko niektóre ze 
schorzeń, pełna lista jest długa, a ostateczne 
i szczegółowe wskazania ustala lekarz specja-
lista – mówi Grzegorz Pietrucha.

Z zabiegów krioterapii w ZPS można 
korzystać bezpłatnie mając skierowanie 
od lekarza specjalisty w ramach kontraktu 
z NFZ, bądź odpłatnie. Koszt jednego zabie-
gu krioterapii miejscowej to 6 zł, natomiast 
ogólnoustrojowej w kriokomorze 35 zł.

Minęło pięć miesięcy, odkąd 
Mościckie Centrum Medycz-
ne przekształcono w  spółkę 

prawa handlowego. Czy i  jak komer-
cjalizacja wpłynęła na funkcjonowanie 
placówki? 

Prezes MCM Artur Asztabski ocenia, 
że przez ten czas zaszło sporo pozytywnych 
zmian. – Kompleksowa informatyzacja, 
remontu poradni i  modernizacja węzła 
ciepłowniczego, uruchomienie 
punktów gastronomicznych, 
wynajem gabinetów stoma-
tologicznych, przygotowanie 
wniosku o środki tzw. norweskie, 
to najważniejsze działania, jakie 
już zrealizowaliśmy.

Jak mówi prezes Asztab-
ski, wszystkie te zmiany mają 
jeden zasadniczy cel, a jest nim 
ożywienie MCM. Uruchomienie 
poradni specjalistycznych, które 
kiedyś dobrze tu funkcjonowały. 
– By to było możliwe konieczne 
jest uzyskanie kontraktu z Naro-
dowego Funduszu Zdrowia. To 
z  kolei uzależnione jest m.in. od 
stanu placówki, personelu, wyposażenia, 
sprzętu, informatyzacji. Stąd te wszystkie 
działania, by dobrze przygotować się do 
jesiennego konkursu ofert. Gabinety po-
radni specjalistycznych przeszły remont, 

tak, by dostosować je do wymogów NFZ. 
Równolegle przeprowadzona została mo-
dernizacja węzła ciepłowniczego. Dzięki 
temu można spodziewać się zasadniczych 
oszczędności na ogrzewaniu.

Przed komercjalizacją ok. 550 m2 powi-
erzchni centrum było niewykorzystane. 
Dzisiaj część z  tych pomieszczeń jest już 
wynajmowana. W tej chwili dwa gabinety 
dzierżawią stomatolodzy. Pieniądze pojawi-

ły się również z wynajmu powierzchni pod 
gastronomię. – Te działania z jednej strony 
wychodzą naprzeciw oczekiwaniom pacjen-
tów, z  drugiej pozwalają pozyskać środki 
– mówi Artur Asztabski. Także z  myślą 

o pacjentach prowadzona jest komplekso-
wa informatyzacja medycznej części MCM. 
Komputery wraz z oprogramowaniem po-
zwolą na sprawniejszą obsługę pacjentów, 
ponadto szybsze rozliczenia z NFZ.

Kluczowym z punktu widzenia pozy-
skania dodatkowych środków na rozwój 
placówki jest przygotowanie wniosku 
do funduszy norweskich. MCM aplikuje 
o  pieniądze na modernizację przychodni 

w  zakresie lecznictwa stacjo-
narnego. Co się za tym kryje? 
Prezes Asztabski nie chce jesz-
cze zdradzić.   Mówi natomiast 
o swojej wizji MCM-u. – Patrząc 
na rynek medyczny w Tarnowie, 
oceniam, że MCM może pełnić 
funkcję subregionalnego cen-
trum geriatrycznego, miejsca, 
w którym diagnozowani, leczeni 
i  rehabilitowani są ludzie starsi. 
Takiego miejsca, dedykowanego 
tej grupie pacjentów, w Tarnowie 
i  okolicy nie ma – mówi i  pod-
sumowuje: – MCM ma poten-
cjał. Znakomici lekarze, świetny 
personel medyczny, parking, 

modernizowany budynek i  doskonała lo-
kalizacja w pobliży węzła autostradowego. 
Na tej bazie możemy budować. Oczywiście, 
niezbędne są dobre kontrakty z NFZ. To dla 
nas priorytet.  I o nie będziemy walczyć.

MCM zmienia oblicze

ZPS mrozi azotem 
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Lato w mieście nie musi być nudne (II)
Zajęcia na basenie za złotówkę, 

turnieje brydżowe, zawody strzeleckie, 
piłkarskie i  siatkarskie – to tylko część 
propozycji przygotowanych w  ramach 
tegorocznej akcji „Lato w Mieście”. Zaję-
cia dla dzieci i  młodzieży odbywają się 
w tarnowskich placówkach oświatowych 
i klubach sportowych. To znakomita alter-
natywa dla uczniów, którzy lato spędzają 
w Tarnowie. 

Przygotowano sporo atrakcji. Na 
pływalniach Tarnowskiego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji, przy ul. Piłsudskiego, al. 
Tarnowskich oraz w Tarnowie-Mościcach 
uczestnicy zajęć będą mogli popływać za 
złotówkę, po okazaniu ważnej legitymacji 
szkolnej.

Program kosztuje 335 tysięcy złotych. 
Szacuje się, że weźmie w nim udział ok. 38 
tysięcy dzieci i młodzieży.

Interesującą ofertę przygotował 
Pałac Młodzieży podczas „Wakacji 2013 
z  Pałacem Młodzieży” zaplanowano 
m.in. zajęcia z  elementami warsztatów 
interpersonalnych i  artystycznych oraz 
ciekawe wycieczki. Podczas wakacji na 
obiektach sportowych odbędą się liczne 
zajęcia. Wśród nich nie zabraknie tenisa 
ziemnego, wspinaczki sportowej czy 
tańca. 

Piłka nożna

Turniej Piłki Nożnej „Wakacje z Piłką”
6 sierpnia 
godz. 9:00 
Miejsce: stadion KS „Błękitni”, ul. Piłsud-
skiego 32
Organizator: KS „Błękitni”, ul. Piłsudskiego 
32, tel. 14 630 04 54

Futsal

Młodzieżowa Liga Letnia U-14, U-16, 
U-18 o Puchar Prezydenta Miasta Tar-
nowa
1-2 i 5-7 sierpnia 
godz. 10:00 - 16:00 
Miejsce: obiekty sportowe „Orlik”, os. 
Zielone 
Organizator: TTS FUTAR, ul. Westerplatte 
12/84, tel. 790 778 862

Puchar Młodzieżowej Ligi Letniej U-14, 
U-16, U-18
19-22 sierpnia 
godz. 10:00 - 16:00 

Miejsce: obiekty sportowe „Orlik”, os. 
Zielone 
Organizator: TTS FUTAR, ul. Westerplatte 
12/84, tel. 790 778 862

Tarnów Futsal & Soccer Summer 2013
5-16 sierpnia, od poniedziałku do piątku
godz. 09:30 - 13:15 
Miejsce: obiekty sportowe miasta Tarnowa
Organizator: UKS Hesed Tarnów, ul. Mo-
ścickiego 12, tel. 609 663 654

Letnia Akademia Futsalu 2013 
26-30 sierpnia 
godz. 09:00 - 13:30
Miejsce: obiekty sportowe miasta Tarnowa
Organizator: UKS Hesed Tarnów, ul. Mo-
ścickiego 12, tel. 609 663 654

Mini Mundial - turniej futsalowy dla 
drużyn podwórkowych w kat. szkoła 
podstawowa i gimnazjalna 
1-2 sierpnia 
godz. 10:00-13:00 
Miejsce: Boisko ze sztuczną nawierzchnią, 
ul Wojska Polskiego 14 

Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, tel. 
14 622 07 10

Tenis stołowy

2, 5, 7, 28, 30 sierpnia 
godz. 10:00 – 13:00 
Miejsce: obiekty sportowe MKS „Tarnovia”
Organizator: Miejski Klub Sportowy „Tar-
novia”, ul. Bandrowskiego 9,
tel. 660 368 841

Tenis ziemny

Tenis dla dzieci i młodzieży 
5-7 i 12-14 sierpnia 
godz. 9:00-11:00 
Miejsce: korty tenisowe A.C.T. Sport , ul. 
Wojska Polskiego 12
Organizator: UKS A.C.T. Sport , ul. Wojska 
Polskiego 12, tel. 693 338 070

Wspinaczka sportowa

1 sierpnia 
godz. 10:00 – 13:00 
Miejsce: obiekty sportowe MKS „Tarnovia”
Organizator: Miejski Klub Sportowy „Tar-
novia”, ul. Bandrowskiego 9, tel. 660 368 841

Zawody wspinaczkowe

2 sierpnia 
godz. 10:00 – 13:00  
Miejsce: obiekty sportowe MKS „Tarnovia”
Organizator: Miejski Klub Sportowy „Tar-
novia”, ul. Bandrowskiego 9,
 tel. 660 368 841

Wspinaczka sportowa

1-2 i 5-9 sierpnia 
godz. 9:00-12:00 
Miejsce: hala sportowa TOSiR, 
ul. Krupnicza 8a
Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, 
tel. 14 622 07 10
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Piłka siatkowa

Turnieje Piłki Siatkowej drużyn mie-
szanych dla uczniów szkół gimnazjal-
nych, ponadgimnazjalnych i OPEN 
do 18 lat
29 sierpnia (eliminacje)
30 sierpnia (finały)
godz. 09:00 – 14:00 
Miejsce: hala sportowa TOSiR, 
ul. Krupnicza 8a
Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, 
tel. 14 622 07 10

Strzelectwo sportowe

Zajęcia sportowe - strzelanie z broni 
pneumatycznej
1, 6, 8, 13, 20, 22, 27 sierpnia 
godz. 09:00 – 13:00 
Miejsce: strzelnica LOK w Tarnowie, 
ul. Krzyska 17A 
Organizator: Tarnowski Klub Strzelecki 
LOK, ul. Krzyska 17A, tel. 14 621-87-21

Karate

1-2 i 5-9 sierpnia 
godz. 10:00-13:00 
Miejsce: hala sportowa TOSiR, 
ul. Krupnicza 8a
Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, 
tel. 14 622 07 10

Kung-Fu

Lato z Kung Fu
12-14, 16, 19-23 i 26 sierpnia 
godz. 10:00-12:00 
Miejsce: sala gimnastyczna III LO, ul. Bro-
dzińskiego 6 
Organizator: UKS Kung-Fu „Vo Thuat 
Thanh Quyen”, ul. H. Marusarz 132/3, 
tel. 501 523 353

Pływanie

Pływalnia letnia za złotówkę – uczniowie 
tarnowskich szkół za okazaniem ważnej 
legitymacji szkolnej
każdy wtorek sierpnia 
godz. od 10:00 do 19:00 
Miejsce: pływalnia letnia, Góra Św. Marcina 
(350 osób)oraz pływalnia letnia 
w Tarnowie-Mościcach (250 osób)
Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, 
tel. 14 622 07 10

Pływalnia kryta Park Wodny za złotówkę 
– uczniowie tarnowskich szkół za okaza-
niem ważnej legitymacji szkolnej 
Każdy poniedziałek, środa i czwartek 
sierpnia 

godz. od 13:00 do 18:00 (35 osób na go-
dzinę)
Miejsce: pływalnia kryta Park Wodny, ul. 
Piłsudskiego 30
Organizator: TOSiR, ul. Traugutta 5a, tel. 
14 622 07 10

Brydż

Brydżowe lato w ciepłym mieście 2013 
– Maksymalne poniedziałki
5, 12, 19 i 26 sierpnia 
godz. 16:00-22:00 
Miejsce: Dom Studenta PWSZ, ul. Słowac-
kiego 7
Organizator: Tarnowski Związek Brydża 
Sportowego, ul. Ks. Kmiecika 18A, tel. 692 
443 669

Boks

Boks dla dzieci i młodzieży 
2, 5, 7, 9, 12, 14, 19, 21, 23, 26, 28 i 30 
sierpnia 
godz. 11:30-13:00 
Miejsce: Hala Sportowa MKS Tarnovia, ul. 
Bandrowskiego 9
Organizator: Tarnowska Szkółka Bokser-
ska, ul. Fąfary, tel. 509 750 122

Wakacje z Pałacem Młodzieży

Akcja „Lato z Pałacem Młodzieży” - 
warsztaty rekreacyjno-sportowe dla 
uczniów szkół podstawowych
5-9 sierpnia
Od poniedziałku do piątku w godz. 8:oo – 16:00
Miejsce: ul. J. Piłsudskiego 24 oraz hala 
przy ul. Gumniska  
Organizator: Pałac Młodzieży, ul. J. Piłsud-
skiego 24, tel. 14 621 15 41, 14 622 03 85

Warsztaty relaksacyjne dla dzieci 

1-9 sierpnia
Miejsce: ul. J. Piłsudskiego 24 oraz hala 
przy ul. Gumniska  
Organizator: Pałac Młodzieży, ul. J. Piłsud-
skiego 24, tel. 14 621 15 41, 14 622 03 85

Obozy sportowe 

- piłka ręczna dziewcząt i chłopców – 
Ustrzyki Dolne 4-16 sierpnia

- piłka ręczna chłopców – Zawoja 5-17 
sierpnia

- koszykówka chłopców – Uście Gorlickie 
10-20 sierpnia

- szermierka – Zakopane 14-25 sierpnia
Organizator: Pałac Młodzieży, ul. J. Piłsud-
skiego 24, tel. 14 621 15 41, 14 622 03 85 
we współpracy z MKS PM Tarnów
Szczegóły oferty kulturalnej na sierpień  
w dodatku kulturalnym.

Tarnowianie mogą w okresie wakacyj-
nym korzystać również z miejskich „Or-
lików”. Rezerwacji można dokonywać:
-  boisko na os. Zielonym – bezpośred-

nio u  animatorów na boisku. Orlik 
jest czynny siedem dni w  tygodniu 
w godz. 15-20,

-  boisko przy SP nr 5 – bezpośrednio 
u animatorów na boisku. W wakacje Or-
lik jest czynny od godzin popołudnio-
wych do późnego wieczora. Dokładny 
harmonogram otwarcia boiska na cały 
miesiąc jest wywieszany na drzwiach 
wejściowych szkoły oraz na tablicy 
informacyjnej na samym boisku,

-  boisko przy IV LO – bezpośrednio 
u  animatorów na boisku. Orlik jest 
czynny siedem dni w  tygodniu 
w godz. 10-22.

W okresie wakacji istnieje także możli-
wość korzystania z boiska ze sztuczną 
trawa przy Zespole Szkół Sportowych 
(ul. Zbylitowska 7), po uprzednim 
uzgodnieniu terminu z dyrekcją szkoły, 
tel. 14 633 15 17.
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90 mln zł to kwota środków zare-
zerwowanych w  budżecie Tarnowa na 
pomoc społeczną i  zdrowie. Tymcza-
sem, badania przeprowadzone przez 
Instytut Homo Homini pokazują, że 
mało wiemy o działaniach społecznych 
prowadzonych w Tarnowie na rzecz 
osób potrzebujących. Tekstem o Domu 
Pomocy Społecznej im. Świętego Brata 
Alberta kontynuujemy cykl prezen-
tacji działających w  mieście instytucji 
zajmujących się pomocą mieszkań-
com. W  comiesięcznych artykułach 
czytelnicy znajdą podstawowe dane 
o podmiotach, ich krótki opis oraz dane 
kontaktowe. W tym numerze o tym jak 
Tarnów opiekuje się osobami starszymi 
i przewlekle chorymi.

Od ponad wieku na Szpitalnej

Dom Pomocy Społecznej (DPS) im. 
Świętego Brata Alberta w Tarnowie może 
pochwalić się już ponad 100-letnią historią 
niesienia pomocy osobom potrzebującym. 
W  placówce jednorazowo mogą przeby-
wać 164 osoby wymagające całodobowej 
opieki i pomocy z uwagi na starszy wiek, 
stan zdrowia, niepełnosprawność, nie-
mogące sprowadzić samodzielnego życia 
w środowisku domowym.

Dom zapewnia…

…profesjonalną pielęgnację, po-
moc w  czynnościach dnia codziennego, 
opiekę lekarza pierwszego kontaktu oraz 
rehabilitację w  formie kinezyterapii, fizy-
koterapii czy masażu. Mieszkańcy domu 
mogą korzystać z  różnorodnych form 
terapii zajęciowej, które mają charakter 
grupowy i indywidualny. Największym za-
interesowaniem cieszą się muzykoterapia, 
biblioterapia, kulturoterapia, arteterapia, 

spotkania integracyjne ze środowiskiem 
czy wspólne wyjścia do teatru. Seniorzy 
swoje pasje realizują także tworząc radio 
„Kwadrans” czy działając w zespole wokal-
no-teatralnym „Iskierka”.

Niewątpliwie jedną z atrakcji domu 
jest jego otoczenie. - Zagospodarowa-
ny ogród, dużo zieleni, alejki spacerowe 
przystosowane do poruszania się przez 
osoby niepełnosprawne, które umożliwiają 
przebywanie na świeżym powietrzu i uprzy-
jemniają odpoczynek. Z  takiej silwoterapii 

Miejski Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej będzie prowadził dar-
mowe szkolenia dla kandyda-

tów do sprawowania pieczy zastępczej. 
Zgodę wydał Minister Pracy i Polityki 
Społecznej. Oznacza to, że teraz MOPS 
może samodzielnie prowadzić tego 
rodzaju zajęcia w  oparciu o  własny 
kapitał materialny i intelektualny.

- Zgoda ministra jest docenieniem 
potencjału, kompetencji i doświadczenia 
specjalistów z  naszego ośrodka – mówi 
dyrektor MOPS Dorota Krakowska. – 
Decyzja z  pewnością ułatwi rodzinom 
spełnienie wymogów ustawowych dając 

jednocześnie możliwość dobrego przygo-
towania się do nowej roli.

Program szkoleń przygotowany 
przez pracowników ośrodka został 
rozpisany na najbliższe pięć lat. Swoim 
zakresem obejmuje kursy dla chętnych 
do prowadzenia rodziny zastępczej oraz 
dla planujących uruchomić rodzinny 
dom dziecka. Ze szkoleń będą mogły 
skorzystać także osoby chcące prowadzić 
pogotowie rodzinne. 

Przewidziano również specjalne 
zajęcia dla osób, które sprawować będą 
opiekę nad dziećmi niepełnosprawnymi 
oraz dla kandydatów na dyrektorów 

placówek opiekuńczo-wychowawczych 
typu rodzinnego.

Nauka będzie mieć charakter 
warsztatowy, co pozwoli na pełne 
zaangażowanie biorąc ych udział 
w zajęciach. Uczestnictwo nie będzie 
obwarowane szczególnymi warun-
kami w  zakresie umiejętności czy 
wykształcenia. – Chcemy bazować na 
potencjale intelektualnym, emocjach, 
empatii i   doświadczeniu ż yciowym. 
Zachęcamy tym bardziej, że koszt tego 
t ypu szkoleń normalnie wacha się 
w granicach od 8 do 20 tys. zł - podkre-
śla dyrektor Krakowska.

Dom Pomocy Społecznej 
im. Świętego Brata Alberta

Będą sami szkolić
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Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej został wyróżniony 
w IV edycji konkursu „Przeciw Przemocy”. Kapituła 
Konkursu nagrodziła MOPS za najlepsze działania 

interdyscyplinarne prowadzone na rzecz przeciwdziałania 
przemocy w rodzinie. 

- Uznanie zdobyliśmy dzięki przeprowadzeniu takich inicjatyw jak 
organizacja kampanii przeciw przemocy wobec kobiet „Biała Wstążka” 
czy innych wydarzeń mających na celu poszerzenie wiedzy społeczeń-
stwa na temat zjawiska przemocy – mówi dyrektor ośrodka Dorota 
Krakowska.

Uwadze Kapituły nie umknęła także codzienna praca ośrodka. 
MOPS prowadzi m.in. Punkt Informacji, Wsparcia i Pomocy dla 
Osób Dotkniętych Przemocą w Rodzinie oraz regularne konsultacje 
psychologiczne dla osób stosujących przemoc. Organizuje także 
cykliczne spotkania informacyjne dla młodzieży licealnej.

mogą korzystać wszyscy podopieczni – mówi 
dyrektor placówki Renata Michalik.

Nie tylko DPS

To również Dom Dziennego Pobytu 
- oferta dla samotnych starszych i niepeł-
nosprawnych mieszkańców Tarnowa. Pla-
cówka świadczy usługi opiekuńcze (w tym 
możliwość skorzystania z wyżywienia) i ak-
tywizacyjne dla 50 osób. Wszystkie zajęcia 
są dobrowolne, każdy senior ma możliwość 
wyboru zajęć zgodnie ze swoimi zainte-
resowaniami i możliwościami. Aktywność 
swoją seniorzy mogą realizować poprzez 
uczestniczenie w wielu kołach zaintereso-
wań –m.in. teatralnym, kulinarnym, podróż-
niczym, ogrodniczym i komputerowym.

Placówka oferuje także m.in. treningi 
usamodzielniające w zakresie samoobsługi 
w czynnościach dnia codziennego, treningi 
umiejętności społecznych (integracja), tre-
ning ekonomiczny (umiejętne planowanie 
budżetu domowego) oraz tworzenie grup 
wsparcia.

Dom Pomocy Społecznej im. Świę-
tego Brata Alberta, ul. Szpitalna 53, 
33-100 Tarnów
www.dps.okay.pl
e-mail: dpstarnow@dps.okay.pl 
lub ddps@poczta.onet.pl
tel. 14 68 88 666, 68 88 667, 
68 88 668 
Osoby wyrażające chęć zamiesz-
kania w DPS lub uczestniczenia w 
zajęciach DDP przyjmowane są na 
podstawie decyzji wydanej przez 
MOPS w Tarnowie. 

Przy Domu działa Stowarzyszenie „Srebrne skronie”, które wspiera jego działalność. 
Wspólnie realizowany jest program „Senior w sieci”. Uczestnicy programu mają możli-
wość zapoznania się z funkcjonowaniem nowoczesnych technologii multimedialnych 
oraz ich zastosowaniem w życiu codziennym. Seniorzy uczą się m.in. jak korzystać 
z komputera czy kart bankomatowej. 

Od ubiegłego roku stowarzyszenie prowadzi również „Klub Seniora”. Oferta ta 
skierowana jest przede wszystkim do mieszkańców DPS-u  i  podopiecznych Dom 
Dziennego Pobytu. W ramach spotkań „klubowych” można miło spędzić czas, poroz-
mawiać, wyjść wspólnie do teatru czy kina. 

W najbliższej przyszłości planowane jest rozpoczęcie projektu „Bank Czasu”. Pędzie 
to rodzaj sieci pomocowej opartej na wolontariacie seniorów, którzy będą działać na 
rzecz swoich kolegów i koleżanek - zarówno z Domu Dziennego Pobytu, jak i Klubu 
Seniora, w sytuacjach choroby, bądź innych zdarzeń losowych, mogących utrudnić, 
bądź uniemożliwić korzystanie z usług DDP.

- Wszystkie te działania mają na celu pełną integrację naszych seniorów ze środowi-
skiem lokalnym, przełamywanie stereotypów na temat instytucji opiekuńczych, ale przede 
wszystkim tworzeniu najbardziej komfortowych, zbliżonych do naturalnych warunków 
przeżywania jesieni życia - mówi Renata Michalik.

MOPS
doceniony
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W maju 16 uczniów II Liceum Ogól-
nokształcącego po raz pierwszy w  hi-
storii szkoły i Tarnowa przystąpiło do 
Matury Międzynarodowej (Internatio-
nal Baccalaureate). Wszyscy zdający 
uzyskali wyniki pozytywne z  wybra-
nych przez siebie przedmiotów.

Najwyższy uzyskany podczas egza-
minu wynik to 34 punkty na 45 możli-
wych. Średnia liczba uzyskanych przez 
maturzystów punktów to 29, a  średnia 
ocen to 4,8 w  siedmiostopniowej skali. 
– Nasi uczniowie egzaminy językowe oraz 
z  biologii i  matematyki napisali lepiej niż 
przeciętny uczeń z zagranicy. To naprawdę 
bardzo dobre efekty – mówi dyrektor II 
LO Halina Pasternak. - To duży sukces 
nauczycieli i uczniów, którzy są pionierami 
matury międzynarodowej w  Tarnowie – 
dodaje dyrektor Wydziału Edukacji UMT 
Bogumiła Porębska.

II Liceum Ogólnokształcące jest je-
dyną publiczną placówką w  Małopolsce 
prowadzącą maturę międzynarodową. To 
2-letni program nauczania i wychowania 
wprowadzany w  Polsce w  dwóch ostat-
nich klasach liceum. - Jest to nowoczesny, 
uważany za najlepszy na świecie program 
edukacyjny dla uczniów, którzy chcą roz-
wijać swoje zainteresowania, preferują 
kreatywność i  nie obawiają się wyzwań. 
Uczniowie w  różnych krajach realizują te 
same programy nauczania, ich osiągnię-
cia oceniane są zewnętrznie według tych 
samych kryteriów - wyjaśnia Maria Troja-
nowska – anglistka, koordynator Matury 
Międzynarodowej w II LO

Dyplomy IB uznaje się za równoważne 
świadectwu dojrzałości publicznych śred-
nich szkół ogólnokształcących. Otwierają 
drzwi do najlepszych uniwersytetów świa-
ta - są honorowane przez brytyjski Oxford 
oraz Cambridge, a dobre wyniki ułatwiają 
aplikację na uczelnie amerykańskie, nawet 
renomowany Harvard.

Blisko tysiąc czterysta dzieciaków 
w lipcu i sierpniu uczęszcza do tar-
nowskich przedszkoli. Urząd Mia-

sta na okres wakacji uruchomił stosowną 
liczbę oddziałów. – Jesteśmy jednym 
z nielicznych miast, jakie w lecie wszystkim 
chętnym maluchom zapewniły miejsca 
w  przedszkolach – podkreśla zastępca 
prezydenta Tarnowa Krystyna Latała.

W lipcu funkcjonowały przedszkola nr 
8, 14, 24 i 29. Chodziło do nich od 105 do 
173 dzieci, najwięcej do „Ósemki”, gdzie 
otwartych było 6 oddziałów. W sumie z 21 
oddziałów przedszkolnych korzystało 591 
dzieci.

Z  kolei w  sierpniu swoje podwoje 
przed dziećmi otworzyły przedszkola: 12, 
32, 34 i 35. Chodzi do nich od 84 do 204 
dzieci, najwięcej do „34”, gdzie otwartych 
jest 8 oddziałów. W sumie do 21 oddziałów 
chodzi 545 dzieci.

Dyżurne przedszkola funkcjonują 
na takich samych zasadach, jak w  roku 
szkolnym. Otwarte są od 6.00 do 16.00, 
a niektóre nawet do 17.00 w zależności od 
potrzeb i ustaleń. Dzieci znajdują się pod 
dobrą, troskliwą opieką wychowawców, 
którzy dbają, by przedszkolaki spędzały 
czas ciekawie i  wzbogacały się o  nowe 
doświadczenia. 

Przedszkolaki pod opieką

W  lipcu zakończyły się nabory 
podstawowy i  uzupełniający do 
tarnowskich szkół ponadgimnazjal-
nych. W  efekcie 3 tysiące uczniów 
znalazło dla siebie miejsce w 99 od-
działach. Dodatkowy nabór odbędzie 
się w ostatnich dniach sierpnia, wtedy 
też domknięte zostaną wszystkie 
oddziały.

Już po pierwszym, l ipcowym 
naborze w  tarnowskich szkołach po-
zostały zaledwie pojedyncze miejsca. 
W liceach około 50, w technikach i szko-
łach zawodowych 150. – W dobie niżu 
demograficznego oraz licznych obaw 
i kłopotów, z jakimi boryka się edukacja, 
nabór w  takim wymiarze uznać należy 
za bardzo dobry  – mówi zastępca 
prezydenta Tarnowa Krystyna Latała. 
– Warto też podkreślić, że niemal 70 pro-
cent z tegorocznego naboru to uczniowie 

spoza terenu miasta. To oznacza, że ofer-
ta edukacyjna Tarnowa jest atrakcyjna 
dla całego regionu. Jest to niewątpliwie 
powód do satysfakcji. 

- To przede wszystkim zasługa dyrek-
torów szkół, którzy umiejętnie i skutecznie 
dbają o  markę i  wizerunek swoich pla-
cówek. Oraz nauczycieli, którzy zapew-
niają wysoki poziom nauczania – mówi 
dyrektor Wydziału Edukacji Bogumiła 
Porębska.

Tradycyjnie, najbardziej oblegane 
są licea ogólnokształcące. Szczególnie 
te cieszące się dobrą opinią rodziców 
i uczniów. Z drugiej strony coraz więcej 
uczniów wybiera technika. – Akcent 
wyraźnie przesuwa się w kierunku kształ-
cenia technicznego, to widać. I  to jest 
jak najbardziej właściwy kierunek, na 
który kładziemy nacisk – mówi Krystyna 
Latała.

Od września klasy pełne

Pierwsza
matura
międzynarodowa 
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Nauczanie w  tarnowskich szko-
łach jest na ustabilizowanym 
i  więcej niż dobrym poziomie. 

Taki wniosek wynika z analizy wyników 
egzaminów gimnazjalnych oraz matur. 
W tym drugim przypadku wskazuje na 
to wysoki średni procent zdawalności, 
w  pierwszym fakt, iż średnia wyraźnie 
przekracza średnią krajową. Niestety, 
nieco słabiej, chociaż z  wynikami po-
wyżej średniej krajowej i małopolskiej, 
wypadły egzaminy w szkołach podsta-
wowych. – Szkoły podstawowe okazały 
się nieco słabszym ogniwem edukacyj-
nego łańcucha, dlatego po dokładnej 
analizie sytuacji będziemy wyciągać 
wnioski i działać wspólnie nad poprawą 
sytuacji – zapowiada zastępca prezyden-
ta Tarnowa Krystyna Latała. 

SZKOŁY PODSTAWOWE  
– egzamin po VI klasie

Średni wynik punktowy egzaminu po 
VI klasie to 24,03 pkt. w kraju, 25,1 w Mało-
polsce, oraz 25,3 w Tarnowie. Tarnów nie-
znacznie przekracza średnią wojewódzką, 
ale jest słabszy np. od Bochni, Nowego 
Sącza czy Krakowa. 

Dziewięć publicznych szkół podsta-
wowych przekroczyło średnią małopolską.

Szkoła Muzyczna: 30,8
SP Integracyjna 11: 28,4
SP 17 w ZSO 1: 28,4
SP 5: 26,9
SP 2: 26,6
SP 8: 26,3
SP 15: 26
SP 14: 25,3
SP 18: 25,1

GIMNAZJA –  
egzamin humanistyczny

Gimnazjalny egzamin humanistyczny 
składał się z dwóch części: historii i wiedzy 
o  społeczeństwie oraz języka polskiego. 
Średnia krajowa wyniosła odpowiednio 
58% i 62%, średnia małopolska 60% i 64%. 
Zatem w obu przypadkach w Małopolsce 
była wyższa. Średnia w Tarnowie to z kolei: 
61,4% oraz 64,5%, zatem w obu przypad-
kach wyższa niż w Polsce i Małopolsce. 

Średnie wyniki szkół z  obu części 
egzaminu humanistycznego łącznie to: 
60% w kraju, 62% w Małopolsce i 62,95% 
w Tarnowie.

W Tarnowie 6 gimnazjów publicznych 
uzyskało średnią wyższą niż krajowa i ma-
łopolska: 

- Gimnazjum Dwujęzyczne: 79%
- Szkoła Muzyczna: 70,1%
- G nr 6: 67,7%
- G nr 2: 66,9%
- G nr 10: 66,7%
- G nr 11: 65,7%

- Te wyniki, chociaż wysokie, są nie-
znacznie niższe w porównaniu do wyników 
z  roku ubiegłego – mówi zastępca prezy-
denta Tarnowa Krystyna Latała. – Ale to 
trend ogólnopolski, tak jest w  całym kraju. 
Może to wskazywać na spadek umiejętności 
humanistycznych w naszym społeczeństwie.

GIMNAZJA –  
egzamin matematyczno- 

przyrodniczy

Gimnazjalny egzamin matematyczno-
przyrodniczy składał się z  dwóch części: 
przyrody oraz matematyki. Średnia krajowa 
wyniosła odpowiednio 59% i  48%, śred-
nia małopolska 63% i 51%. Zatem w obu 
przypadkach w  Małopolsce była wyższa. 
Średnia w Tarnowie to z kolei: 64,5% oraz 
52,7%, zatem w obu przypadkach wyższa 
niż w Polsce i Małopolsce. 

Średnie wyniki szkół z  obu części 
egzaminu matematyczno-przyrodni-
czego łącznie to: 53,5% w  kraju, 57% 
w Małopolsce i 58,6% w Tarnowie.

W Tarnowie 8 gimnazjów publicznych 
uzyskało średnią wyższa niż krajowa i ma-
łopolska: 

- Gimnazjum Dwujęzyczne: 82,2%
- Szkoła Muzyczna: 71,8%

- G nr 10: 67%
- G nr 6: 61,2%
- G nr 11: 60,9%
- G nr 2: 60,8%
- OSSP: 58,2%
- G nr 9: 57,5%
Inaczej niż w przypadku przedmiotów 

humanistycznych, ma się porównanie 
średniej z tego roku z rokiem 2012. W tym 
przypadku, w każdej z tarnowskich szkół 
średnie wzrosły. To również jest trend 
ogólnopolski.

GIMNAZJA –  
egzamin z języków obcych

W  tarnowskich gimnazjach język an-
gielski w stopniu podstawowym zdawało 
1.091 uczniów. Uzyskali średnią 73,7%. 
Liczba szkół z  wynikiem wysokim to 12, 
średnim – 5, niskim – 2. Z kolei w stopniu 
rozszerzonym angielski zdawało 1.078 
uczniów, którzy uzyskali średnią procen-
tową: 54,2%.

Język niemiecki w stopniu podstawo-
wym zdawało 101 uczniów. Uzyskali średnią 
58,8%. W stopniu poszerzonym 60 uczniów. 
Tutaj średnia wyniosła 40,5%.

Warto jednak pamiętać, że po-
wyższe informacje nie dają pełnego 
obrazu efektów edukacyjnych szkół. 
Jedynie wyliczona „edukacyjna wartość 
dodana” może być takim miernikiem. 
Szczegółowe wyniki można znaleźć 
na stronie www.edunet.tarnow.pl w 
zakładce egzaminy zewnętrzne.

Egzaminy na plusPierwsza
matura
międzynarodowa 
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Dobiegają końca przygotowania 
do kolejnej edycji budżetu oby-
watelskiego. Jeszcze w sierpniu 

mieszkańcy będą mogli składać pro-
pozycje inwestycji i zadań na 2014 rok. 
Prezydent Ryszard Ścigała zwiększył pulę 
środków na ten cel do 3 milionów złotych

- Zainteresowanie jakim cieszył się tego-
roczny, pierwszy w historii Tarnowa budżet 
obywatelski  pokazuje, że warto poprzez tego 
typu programy aktywizować mieszkańców, 
budować społeczeństwo obywatelskie. To 
inicjatywa radnej PO Małgorzaty Mękal. 
Rozważamy obniżenie do 16 lat wieku głosu-
jących, ale za pomocą Karty Miejskiej. W na-
szej propozycji na rok przyszły zwiększamy 
kwotę do wydania. Gorąco zachęcam do tej 
formy aktywności i mam nadzieję, że w nowej 
edycji udział weźmie jeszcze więcej mieszkań-
ców – mówi prezydent Ryszard Ścigała.

Jakie projekty? 
Tarnowianie będą mogli zgłosić każdą 

inicjatywę, która przyczynia się do pozy-
tywnego rozwoju miasta. Może to być bu-
dowa, modernizacja lub remont elementu 
infrastruktury miejskiej, działanie mające 
na celu poprawę warunków życia i  funk-
cjonowania mieszkańców oraz wydarzenie 
o charakterze prospołecznym, kulturalnym, 
oświatowym czy sportowym.

- Projekty będą mogli zgłaszać oraz 
głosować jedynie mieszkańcy Tarnowa. 
Oczekujemy, że w jeszcze większym stopniu 
wykorzystana zostanie Karta Mieszkańca. 
Koszt realizacji pojedynczego zadania nie 
może przekroczyć wysokości całego budżetu 
obywatelskiego – mówi sekretarz miasta 
Aleksandra Mizera.

Projekty zostaną zweryfikowane przez 
odpowiednie wydziały Urzędu Miasta. 
O dopuszczeniu ich do głosowania zade-
cydują takie czynniki jak m.in. zgodności 

z  obowiązującą Strategią Miasta, rzeczy-
wisty koszt zdania, znaczenie dla lokalnej 
społeczności czy korzyści dla miasta i osie-
dla, w którym miałyby powstać.

Weryfikacja zgłoszonych projektów 
odbędzie się w drugiej dekadzie września.

Jak zgłosić? 
Podobnie jak w  poprzedniej edycji, 

zgłoszeń będzie można dokonywać na 
specjalnym formularzu. Będzie on dostęp-
ny na stronie internetowej www.tarnow.pl 
oraz w  punktach informacyjnych Urzędu 
Miasta - w Kancelarii Ogólnej w Centrum 
Obsługi Mieszkańców przy ulicach Nowej 
4 (parter) i A. Mickiewicza 2 (parter). 

Wypełniony formularz trzeba będzie 
wysłać listem na adres Urzędu Miasta 
Tarnowa z dopiskiem „Budżet Obywatelski 
- INICJATYWY” lub złożyć osobiście w punk-
tach informacyjnych urzędu. W przypadku 
listu za datę złożenia uważa się datę stem-
pla pocztowego.

Zgłoszenia będzie można dokonać 
również przez Internet, w tym przy użyciu 

Tarnowskiej Karty Miejskiej, przesyłając 
wypełniony formularz na adres budzeto-
bywatelski@umt.tarnow.pl. 

Jak głosować?
Jak podkreśla sekretarz miasta Alek-

sandra Mizera, o  wyborze projektów do 
realizacji zadecydują mieszkańcy miasta 
w  drodze bezpośredniego głosowania, 
które powinno odbyć się na przełomie 
września i października.

Głosować będzie można w punktach 
informacyjnych ( przy ul. Nowej i Mickie-
wicza), na stronie internetowej budze-
tobywatelski.umt.tarnow.pl za pomocą 
Tarnowskiej Karty Miejskiej oraz poprzez 
przesłanie na adres Urzędu Miasta Tarnowa 
karty do głosowania z dopiskiem na koper-
cie „Budżet Obywatelski - GŁOSOWANIE”. 
W  tym ostatnim przypadku liczyć będzie 
się data stempla pocztowego.

Wyniki głosowania zostaną ogłoszone 
przed końcem października, tak aby moż-
liwe było ich uwzględnienie w projekcie 
budżetu na 2014 r.

Prezydent Tarnowa Ryszard Ściga-
ła oraz burmistrzowie i wójtowie miast 
i gmin leżących wzdłuż rzeki Białej, 
podpisali porozumienie z Wojewodą 
Małopolskim i dyrektorem Małopol-
skiego Zarządu Melioracji i Urządzeń 
Wodnych w Krakowie. 

– Porozumienie dotyczy współpracy 
przy projektach przeciwpowodziowych reali-
zowanych w ramach rządowego programu 
ochrony przed powodzią w dorzeczu górnej 

Wisły – wyjaśnia zastępca prezydenta Tar-
nowa Henryk Słomka-Narożański, który 
uczestniczył w rozmowach poprzedzają-
cych podpisanie porozumienia. 

Mówiąc najprościej, chodzi o to, by 
wypracować i zrealizować rozwiązania, 
które w optymalny sposób chronić będą 
ludność przed powodzią i minimalizować 
straty z niej wynikłe. 

Projekt koordynował i finansował 
będzie MZMiUW. Po stronie samorządów 

leży m.in. przekazanie wszelkich danych 
dotyczących powodzi, w tym historycz-
nych oraz przeprowadzenie konsultacji 
społecznych. Ponadto przygotowanie 
materiałów do SIWZ Specyfikacji Istot-
nych Warunków Zamówienia, czyli m.in.: 
planów przestrzennych i warunków zago-
spodarowania przestrzennego. 

Pierwszy etap to koncepcja, potem 
projekt i realizacja. Tarnów, jako jedna z nie-
licznych gmin ma już gotową koncepcję. 

Budżet Obywatelski po raz drugi

Biała mniej groźna
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Około czterech tysięcy bezrobot-
nych odwiedziło XX Targi Pracy. 
W hali sportowej „Jaskółka” cze-

kało na nich ponad 600 ofert zatrudnie-
nia oferowanych przez 50 pracodawców 
z  branż m.in. budowlanej, chemicznej, 
gastronomicznej, transportowej, me-
chanicznej czy ubezpieczeniowej. Pra-
cowników poszukiwały także Zakłady 
Mechaniczne i Azoty. 

- Liczba uczestników pokazuje skalę 
zainteresowania poszukiwaniem pracy przez 
mieszkańców Tarnowa i  regionu. Pomimo 
trudności, z  jakimi boryka się lokalny rynek 
pracy, udało nam się zaprezentować bogatą 
ofertę. Stworzyliśmy osobom bezrobotnym 
możliwość zaprezentowania pracodawcom 
swojej kandydatury i przeprowadzenia wstęp-
nych rozmów w sprawie pracy. Widać, że za-
proponowana przez nas formuła się sprawdza 
– mówi dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy 
w Tarnowie Stanisław Dydusiak.

Pracodawcy poszukiwali m.in. spe-
cjalistów ds.. controlingu, specjalistów 
IT, kierowników spedycji, spedytorów, 
fizjoterapeutów, konstruktorów-mecha-
ników, techników-chemików, blacharzy, 
monterów izolacji termicznej, monterów 
rusztowań, spawaczy elektrycznych, 
kierowców samochodów ciężarowych, 

magazynierów-kierowców, programi-
styów sterowników PLC, cukierników, 
piekarzy, sprzedawców, pracowników 
ogólnobudowlanych, sprzątaczek czy 
pracowników gospodarczych.. 

Dużo propozycji zatrudnienia przy-
gotowano dla osób ze znajomością 
języków obcych (m.in. młodszy spe-
cjalista ds. obsługi klienta, stanowiska 
administracyjne z językami obcymi, 

programista, administrator systemów 
Windows czy specjalista ds. obsługi 
klienta ze znajomością j. niemieckiego 
lub francuskiego) oraz dla osób niepeł-
nosprawnych.

XX Targi Pracy zorganizowane zostały 
przez tarnowski Powiatowy Urząd Pracy 
przy współpracy TSP Instytutu Sp. z o. o. we 
Wrocławiu i Polskiego Towarzystwa Walki 
z Kalectwem Oddział w Tarnowie.

Dobre informacje napływają z tar-
nowskiego Powiatowego Urzędu 
Pracy. W  tym roku pozyskał on 

już ponad 27 mln zł na aktywizację osób 
bezrobotnych. To wzrost o cztery miliony 
w porównaniu do roku ubiegłego.

Co nowego? Urząd Pracy realizuje 
dwa projekty, które są współfinansowa-
ne z  Europejskiego Funduszu 
Społecznego. To projekt „Czas 
na pracę” skierowany do osób 
bezrobotnych, zwłaszcza do tych, 
które znajdują się w szczególnej 
sytuacji na rynku pracy oraz 
projekt „Zatrudnienie z doświad-
czeniem” dla mężczyzn powyżej 
50 roku życia.

Urząd prowadzi również 
projekt finansowany w  ramach 
programu Leonardo da Vinci - 
Life Long Learning pod nawą 
„Przyjemne z pożytecznym - staże 
w Niemczech dla osób bezrobot-
nych”. To z  kolei propozycja dla 

osób bezrobotnych posiadających pod-
stawową znajomość języka niemieckiego, 
przede wszystkim w wieku do 25 roku życia 
oraz długotrwale bezrobotnych.

W styczniu PUP rozpoczął realizację za-
dania „Profesjonalne kadry”, którego celem 
jest utrzymanie i wzmocnienie standardów 
zatrudnieniowych oraz podniesienie jako-

ści usług świadczonych przez urząd. Ponad-
to kontynuowane są programy rozpoczęte 
w  ubiegłym roku. Projekt „Zaczynamy” 
skierowany jest do osób poniżej 30 roku 
życia, a zadanie „Razem Łatwiej” do osób 
bezrobotnych dotkniętych skutkami klęsk 
żywiołowych.

W  wyniku wszystkich programów 
realizowanych przez PUP 
w okresie od stycznia do maja 
br. na staże, szkolenia i  inne 
formy aktywizacji zawodowej 
skierowano już 2 511 osób 
bezrobotnych, o  479 więcej 
niż w  analogicznym okresie 
poprzedniego roku.

Na koniec czerwca po-
ziom bezrobocia w Tarnowie 
wynosił 10,5%. To drugi po 
Krakowie najniższy wskaźnik 
w Małopolsce. W Polsce średni 
poziom bezrobocia wynosi 
obecnie 13,5%, w Małopolsce 
to niecałe 12%.

Praca na targach

Więcej pieniędzy na walkę z bezrobociem
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10 sierpnia mija termin pierwszej 
opłaty za odbiór odpadów komunal-
nych w  nowym systemie. – Zgodnie 
z  obowiązującym prawem płacimy za 
każdy miesiąc z dołu, czyli do 10 sierpnia 
za lipiec, do 10 września za sierpień, i tak 
dalej – wyjaśnia zastępca prezydenta 
Tarnowa, Henryk Słomka-Narożański. 
– Przypominam, że nie będą wysyłane 
żadne faktury. Mieszkańcy zobowią-
zani są do płacenia zgodnie ze złożoną 
deklaracją.

Termin, częstotliwość i  tryb uiszcza-
nia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi reguluje uchwała Rady 
Miejskiej. Pozwala ona między innymi na 
dokonywanie jednorazowych opłat za wię-
cej niż jeden miesiąc. – Sporo tarnowian już 
z tego skorzystało, płacąc, przykładowo, za 
pół roku z góry. To przyzwyczajenia wynika-
jące z dotychczasowych umów z odbiorcami 
odpadów – mówi dyrektor Tarnowskiego 
Organizatora Komunalnego Krzysztof 
Kluza.

W związku z tym, że opłata za odbiór 
odpadów traktowana jest jako podatek, 
ustawa nie przewiduje możliwości wy-
syłania żadnych faktur, rachunków, czy 
nakazów płatniczych. Jedynym wymiarem 
jest deklaracja złożona przez mieszkańca, 
w której określił kwotę, jaką będzie ponosił 

z tego tytułu. – Oczywiście, gdyby zdarzyło 
się, że ktoś nie będzie płacił, wtedy zgodnie 
z  ordynacją podatkową wszczęte zostanie 
postępowanie administracyjne, od przypo-
mnienia o  zaległościach po wystawienie 
decyzji administracyjnej – mówi dyrektor 
Kluza.

1 lipca 2013 r. Generalna Dyrekcja 
Ochrony Środowiska rozpoczęła akcję 
„Drzewa Sobieskiego. Na odsiecz dę-
bom, lipom i  innym drzewom”, nawią-
zującą do przesłania, że znany z zamiło-
wania do przyrody król Jan III Sobieski 
w drodze na Wiedeń w 1683 r. zasadził 
dwie lipy przed klasztorem Franciszka-
nów w Gliwicach. Po zwycięstwie Jana III 
mieszkańcy Polski na cześć króla licznie 
sadzili pamiątkowe drzewa.

Kampania GDOŚ ma pokazać, że sę-
dziwe drzewa są nie tylko polską dumą ale 
także elementem dziedzictwa narodowego, 
zarówno przyrodniczego jak i kulturowego, 
o które należy dbać i chronić je od zniszcze-
nia i zapomnienia. Przy okazji akcji zebrane 
zostaną informacje o  cennych obiektach 
przyrodniczych. Wyprawa wojenna króla 
Jana III Sobieskiego z 1683 r., zwana odsieczą 
wiedeńską, została zorganizowana w celu 
obrony Wiednia oblężonego przez Tur-
ków. Bitwa pod Wiedniem rozegrała się 12 
września 1683 r. i zakończyła zwycięstwem 
Jana III Sobieskiego. W ten sposób została 
zatrzymana turecka ekspansja na Europę, 
a  Rzeczpospolita zyskała sławę „obrońcy 
Europy” oraz „przedmurza chrześcijaństwa”. 

W  330 rocznicę Wiktorii Wiedeńskiej 
możemy przyczynić się do odszukania 

drzew związanych z tym pamiętnym zwy-
cięstwem – wystarczy wypełnić formularz 
zgłoszeniowy dostępny na stronie www.
gdos.gov.pl oraz załączyć zdjęcia odszu-
kanego drzewa wraz z  opisem lokalizacji 
przestrzennej, a także uzasadnić zgłoszenie, 
podać związek drzewa z postacią króla Jana 
III Sobieskiego i  źródło wiedzy, np. miej-
scowa legenda zapisana w literaturze lub 

prasie, historia będąca częścią opowieści 
mającej potwierdzenie wśród lokalnej 
ludności lub odbicie w publikacjach. Zgło-
szenia są przyjmowane wyłącznie drogą 
elektroniczną. Akcja „Drzewa Sobieskiego. 
Na odsiecz dębom, lipom i innym drzewom” 
rozpoczyna działania Generalnej Dyrekcji 
Ochrony Środowiska na rzecz otoczenia 
opieką najstarszych świadków polskiej 
historii, czyli drzew które miały, mają lub 
otrzymają status pomników przyrody.

Spośród drzew zgłoszonych przez 
uczestników akcji zostanie wybranych 
10, które jako pierwsze otrzymają status 
„Drzewa Weterana”. Z zebranych zgłoszeń 
zostanie utworzona galeria udostępniona 12 
września - w rocznicę Bitwy pod Wiedniem 
- na stronach internetowych oraz fanpage-
’ach Narodowego Instytutu Dziedzictwa 
i Generalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska. 

Zainteresowanych ekologią informu-
jemy, że uruchomiony został nowy system 
centralnego rejestru form ochrony przyro-
dy, gdzie można zapoznać się z  wieloma 
chronionymi obiektami, począwszy od 
parków narodowych, poprzez m.in. rezer-
waty przyrody, parki krajobrazowe, obszary 
chronionego krajobrazu, po pomniki 
przyrody i użytki ekologiczne - zachęcamy 
do korzystania na www.crfop.gdos.gov.pl.

Szukamy drzew Sobieskiego

Pierwsza opłata za odpady

Opłata za odbiór odpadów komunalnych
Termin pierwszej opłaty za odbiór odpadów w lipcu mija 10 sierpnia.
Opłaty za kolejne miesiące uiszczać należy zawsze do 10 dnia następnego miesiąca.
Nie będą przychodziły żadne faktury, ani nakazy płatnicze.
W przypadku uchylania się od płatności wszczęte zostanie postępowanie admini-
stracyjne zgodnie z ordynacją podatkową.
Opłatę wnosić należy w wysokości określonej w deklaracji.
W przypadku zmiany liczby osób zamieszkujących daną posesję należy złożyć do 
TOK deklarację korygującą. Będzie ona skutkować zmniejszeniem lub zwiększeniem 
opłaty. 
Opłatę można uiszczać:

 � gotówką w kasach Tarnowskiego Organizatora Komunalnego TOK przy ul. Bernar-
dyńskiej 24 i Urzędu Miasta Tarnowa przy ul. Nowej 4

 � przelewem bankowym lub przekazem pocztowym na rachunek bankowy TOK:  
93 1030 1250 0000 0000 8809 7084
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Piękna pogoda sprzyja wakacyjnym wycieczkom. 
Wielu tarnowian odpoczywa w  mieście i  okolicy, 
zachwycając się otaczającą przyrodą i  krajobra-

zami. Warto utrwalić to piękno, często ulotne, dlatego 
zachęcamy do fotografowania najciekawszych tworów 
przyrody czy wspaniałych widoków. Aby dodatkowo 
zmotywować do podziwiania i  utrwalania uroków na-
szego miasta i regionu Prezydent Miasta Tarnowa ogłosił 
konkurs fotograficzny „Wakacyjna Przyroda”. Konkurs ma 
charakter otwarty. Na konkurs należy zgłaszać fotografie 
o tematyce przyrodniczej (w tym również krajobrazowej), 
wykonane na terenie Tarnowa i powiatu tarnowskiego. 
Warunek - zdjęcia muszą być wykonane w miesiącach od 
lipca do września. Ważne, by zdjęcie nie było wcześniej 
publikowane, a udział w konkursie oznacza zgodę na wy-
korzystanie zdjęć m.in. poprzez prezentację na wystawie 
pokonkursowej. 

W  konkursie będą oceniane zdjęcia czarno-białe i  ko-
lorowe. Każdy uczestnik może złożyć tylko jedno zdjęcie. 
Prace będą przyjmowane do 30 września 2013 r. w Biurze 
Ochrony Środowiska w Centrum Usług Ogólnomiejskich UMT 
przy ul. Bernardyńskiej 24 tel. 14 68-82-872. Prace mogą być 
również przesyłane pocztą z dopiskiem „Konkurs fotograficz-
ny – Wakacyjna Przyroda” na adres: Urząd Miasta Tarnowa ul. 
Mickiewicza 2, 33-100 Tarnów. 

Wakacyjna
przyroda

Dla najlepszych przewidziano nagrody rzeczowe 
i wyróżnienia:

 � za pierwsze miejsce – nagroda rzeczowa o wartości ok. 
1000,00 zł brutto,

 � za drugie miejsce – nagroda rzeczowa o wartości ok. 
800,00 zł brutto,

 � za trzecie miejsce – nagroda rzeczowa o wartości ok. 
600,00 zł brutto,

 � wyróżnienia uhonorowane będą nagrodami rzeczowy-
mi o wartości ok. 300,00 zł brutto.

 � Dla wszystkich uczestników przewidziano dyplomy, 
drobne upominki oraz tarnowskie zestawy promocyjne. 
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RADNI PRYWATNIE

Zdaniem Przewodniczącego Rady Miejskiej

Łyk historii…
27 maja 1990 - 27 maja 1994
Przewodniczący RMT: Zdzisław Janik
Wiceprzewodniczący RMT: Antoni Zięba, 
Gwidon Wójcik – Janusz Gancarz 
(zmiana w 1991 r.)

19 czerwca 1994 - 19 czerwca 1998
Przewodniczący RMT: Zdzisław Janik
Wiceprzewodniczący RMT:  Zbigniew 
Tumiłowicz, Kazimierz Koprowski 
 
11 października 1998 
- 11 października 2002
Przewodniczący RMT: Antoni Zięba – 
Zdzisław Janik (zmiana w  lutym 2001 r.)
Wiceprzewodniczący RMT: Andrzej Jeleń – 
Zbigniew Tumiłowicz 
(zmiana w maju 2000 r.), Tomasz Zieliński

27 października 2002 
- 27 października 2006
Przewodniczący RMT: Andrzej Kasznia 
Wiceprzewodniczący RMT: Henryk Słomka-
Narożański, Marek Ciesielczyk 
(zmiana w 2004 r.)

12 listopada 2006 
-  12 listopada 2010
Przewodniczący RMT: Ryszard Żądło
Wiceprzewodniczący RMT: 
Zofia Buryło, Stanisław Klimek

21 listopada 2010 - nadal
Przewodniczący RMT: Grzegorz Światłowski 
 
Wiceprzewodniczący RMT: Tadeusz Mazur, 
Grzegorz Kądzielawski – 
Kazimierz Koprowski 
(zmiana kwiecień 2013 r.)

Podczas czerwcowej sesji Rady Miejskiej Tarnowa udzieliliśmy absolutorium 
prezydentowi Tarnowa. To oznacza, że radni pozytywnie ocenili wykonanie ubie-
głorocznego budżetu miasta. Pozytywną opinię i brak jakichkolwiek zastrzeżeń 
przedstawiła też Regionalna Izba Obrachunkowa. Przy tej okazji warto przypomnieć, 
że w 2012 roku podjęliśmy 236 uchwał. Spośród nich 197 zostało już zrealizowanych, 
a 35 uchwał jest w trakcie realizacji. 

W niecały miesiąc od sesji absolutoryjnej zaszła konieczność zwołania sesji nad-
zwyczajnej i w dniu 18 lipca radni zebrali się dla podjęcia trzech uchwał. Głównym 
tematem sesji były przygotowania do realizacji zadania „Rozbudowa ulic Mickiewicza 
i Solidarności”. W trakcie sesji radni między innymi podjęli uchwałę zmniejszającą o 
jeden milion złotych plan wydatków na rozbudowę ulic Mickiewicza i Solidarności. 
Realizacja obejmuje ten i przyszły rok. 

Grzegorz Światłowski
Przewodniczący Rady Miejskiej w Tarnowie

Imię i nazwisko: 
Tadeusz Mazur
Główna cecha mojego cha-
rakteru: upór i konsekwencja 
w działaniu
Cechy, których szukam 
u kobiet: ciepło, delikatność, 
wysoka kultura osobista, lo-
jalność

Cechy których szukam u mężczyzn: otwartość
Co cenię u przyjaciół: mamy zwykle w życiu niewielu przyjaciół, 
jeżeli są – pełne oddanie w obydwie strony
Moja główna wada: jako zodiakalna waga nie lubię przegrywać
Moje ulubione zajęcia: zapalony wędkarz, a poza tym, może to 
śmieszne – praca społeczna, praca dla innych
Moje marzenie o szczęściu: a coś takiego istnieje? Na poważnie 
– gdy spełniają się marzenia.
Kim chciałbym być, gdybym nie był tym kim jestem: kiedyś ma-
rzyłem, żeby być archeologiem (mam ich w rodzinie bardzo dużo) 
i jako dziecko podpatrywałem pracę na wykopaliskach. Marzyłem, 
żeby tak pracować na terenie dawnych kultur – w Grecji i w Egipcie.
Słowa, których nadużywam: nie chciałbym wymieniać…
Ulubieni bohaterowie literaccy: Andrzej Kmicic
Ulubieni bohaterowie dnia codziennego: Maksymilian Kolbe 
(bo zapłacił najwyższą cenę, by komuś coś podarować. Podaro-
wać życie).
Błędy, które najłatwiej wybaczam: Umiem wybaczyć każdy błąd, 
jeżeli druga strona chce, aby jej wybaczono
Dar natury, który chciałbym posiadać: zdrowie i wieczną mło-
dość (uśmiech)
Moje życiowe motto: Chciałbym zawsze chodzić z podniesioną 
głową, nie wstydzić się niczego co zrobiłem.   
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W  Centrum Szkolenia Policji 
w  Legionowie odbyły się Mi-
strzostwa Pol-

ski Policji w  Judo. Wzięło 
w  nich udział blisko 70 
zawodników reprezentu-
jących służby mundurowe 
Policji, Straży Miejskiej, 
Straży Pożarnej, Służby 
Więziennej i BOR-u.

Wśród zawodników 
nie zabrakło tarnowskiego 
akcentu. Startujący w kate-
gorii do 90 kg reprezentant 
Komendy Miejskiej Policji 
w Tarnowie st. sierż. Marcin 
Srebro spisał się doskonale 
zdobywając II miejsce i ty-
tuł wicemistrza Polski swojej kategorii.

Srebro pokonał konkurentów kończąc 
walki przed czasem i  ulegając jedynie 

zdobywcy I  miejsca kom. Jackowi Szew-
czakowi, wykładowcy technik interwencji 

z Wyższej Szkoły Policji w Szczytnie. Tytuł 
odebrał z  rąk Komendanta Głównego 
Policji nadinsp. Marka Działoszyńskiego 

oraz gościa specjalnego zawodów- mistrza 
olimpijskiego w judo Pawła Nastuli.

Marcin Srebro to 
posiadacz brązowego 
pasa (1 KYU) i  policjant 
Wydziału Sztab Policji   
tarnowskiej Komendy 
Miejskiej. Na co dzień 
pełni służbę w  Zespole 
Wywiadowców. Jest  wy-
chowankiem sekcji judo 
MKS PM Tarnów filia 
w Tuchowie i zdobywcą 
wielu nagród w  turnie-
jach mistrzowskich (m.in. 
III miejsce w  Mistrzo-
stwach Polski Szkolnego 
Związku Juniorów, III 

miejsce w drużynowych Mistrzostwach Pol-
ski Juniorów, V miejsce w Młodzieżowych 
Mistrzostwach Polski).

Policjant z Tarnowa
wicemistrzem Polski w judo

70 tysięcy złotych przeznaczył 
Urząd Miasta na dofinansowanie waka-
cyjnych zgrupowań sportowych. Dotacje 
otrzymało w sumie 10 tarnowskich klu-
bów. Na zgrupowania wyjedzie prawie 
dziewięciuset uczestników.

Największą kwotę (24 tys. zł) otrzymał 
MKS „Pałac Młodzieży”, który zorganizuje 
obozy piłki ręcznej, koszykówki i szermierki. 
Młodzi zawodnicy trenować będą w Zawoi, 
Ustrzykach Dolnych, Czchowie, Uściu Gor-
lickim, Zakopanem i Podlesicach.

Ponad osiem tys. zł powędrowało do 
MKS Tarnovia oraz do Międzyszkolnego 
Ludowego Uczniowskiego Kluby Sporto-
wego. Tarnovia zorganizuje obozy piłki 
nożnej w Maniowach i Kamienicy, a MLUKS 
zabierze swoich wychowanków na zgrupo-
wania lekkoatletyczne w Poznaniu, Mielnie 
i Władysławowie.

UKS „Jedynka” za kwotę ośmiu tys. 
zł zorganizuje dwa siatkarskie obozy 
sportowe. Jeden z nich to obóz sportowo 
rekreacyjny siatkarek w  Gdyni, drugi to 

zgrupowanie przygotowujące zawodniczki 
do nowego sezonu

Młodzi piłkarze trenujący w ZKS Unia 
Tarnów pojadą na obozy do Wysowej, 
węgierskiej Zanki, Piekar k. Krakowa 
i Uroczyska nad Soliną. W tym przypadku 
dofinansowanie to 7 tys. zł.

Międzyszkolny Uczniowski Klub Spor-
towy (5,5 tys. zł) zorganizuje dwa obozy 
koszykarskie - w  Czudecu i  Rytrze, Iskier-
ka-Krzyż (3 tys. zł) obóz siatkarski w  Jor-
danowie, KS Błękitni (2,8 tys. zł) szkolenie 
piłki nożnej i judo na Słowacji, a Tarnowski 
Związek Brydża Sportowego (tysiąc zł) obóz 
młodzieży w Stasikówce – Poroninie.

Sportowe wakacje



Rok temu pierwsza Karta Tarnowskiej Rodziny (KTR) trafiła 
do rąk wnioskodawcy. Od tego czasu do programu przystąpiła 
co trzecia z rodzin uprawnionych, czyli posiadających czworo 
lub więcej dzieci. W sumie wydano już prawie 400 kart. Posia-
dacze karty mają od trzech miesięcy do 24 lat.

- Karta Tarnowskiej Rodziny uprawnia do korzystania z systemu 
ulg. Można m.in. kupić tańsze bilety do teatru, kina, ośrodków sporto-
wych, instytucji kultury czy na komunikacje miejską. Karta pozwala 
także na tańsze zakupy w  wybranych sklepach oraz oferuje wiele 
innych ulg. Szczegóły znajdują na stronie www.tarnow.pl w specjal-
nej zakładce – mówi dyrektor Centrum Spraw Społecznych UMT 
Magdalena Osiak.

Liczba partnerów stale się powiększa i wynosi już ponad 40 
podmiotów. Tylko w  ostatnim czasie do programu przystąpiły 
Muzeum Okręgowe oraz sklep Nomi.

Program adresowany jest do wszystkich rodzin mieszkających 
w Tarnowie, w których rodzice (jeden rodzic lub opiekun prawny) 
mają na utrzymaniu czworo bądź więcej dzieci w wieku do lat 18 
lub do lat 24 w przypadku kontynuowania nauki.

- W  przyszłym roku, decyzją prezydenta rozszerzamy pro-
gram także na rodziny, które posiadają trójkę dzieci – mówi 
zastępca prezydenta Dorota Skrzyniarz. - Pierwszy krok już 
zrobiliśmy w tym roku, zwalniając z opłat śmieciowych trzecie 
i kolejne dziecko.

Oni już wspierają tarnowskie rodziny. Dziękujemy!


